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Ve středu 28. 2. 2024 nastoupili malí fotbalisti a fotbalistky SK Lukov s hráči FC Zlín při čtvrtfinále MOL cupu s FC Slovan Liberec. 
Pro všechny bylo velkým zážitkem nastoupit s prvoligovým týmem a zahrát si v poločasové přestávce chvíli na ploše stadionu na Letné.  
Lukovské děti přinesly Zlínu štěstí, když domácí zvítězili v prodloužení 2:1 a postoupili do semifinále domácího poháru.

MALÍ FOTBALISTÉ NASTOUPILI
S HRÁČI FC ZLÍN!
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V sobotu 17. února oslavili skauti 25 let skautských oddílů v Lukově. Slavnovnostní program byl zahájen děkovnou mší svatou  
v kostele sv. Josefa, následoval slavnostní oheň a nástup před klubovnou, která sídlí ve Víceúčelové budově Lukov. Poté program 
pokračoval prezentací, povídáním o historii lukovských oddílů a různými dalšími aktivitami.

Přejeme vedoucím Lukovských skautů spoustu energie do dalších let. A aby také v Lukově stále přibývalo dětí se zájmem o skauting 
a mladí skauti si odnášeli do života co nejvíce získaných dovedností a poznatků.

25 LET OD ZALOŽENÍ SKAUTINGU
V LUKOVĚ



e středu 28. 2. proběhlo v Lukově odborné měření 
parametrů nového veřejného osvětlení, které bylo 
po celé obci instalováno na začátku letošního roku. 

MĚŘENÍ VEŘEJNÉHO OSVĚTLENÍ 
A RUŠIVÉHO SVĚTLA

V
Toto certifikované měření odbornou firmou se uskutečnilo 
především pro případ, aby nové osvětlení nepůsobilo příliš 
negativně (odrazy od fasád, oken a jiných objektů v okolí).

Měření osvětlení bylo prováděno ve večerních hodinách, aby 
se vyloučil vliv denního světla. Svítidla musela být před vlast-
ním měřením 20 minut v provozu, až poté bylo možné pova-
žovat světelný tok za stabilizovaný. 

Z měření v několika exponovaných částech Lukova vyplývá, že 
byly dodrženy veškeré normy ČSN CEN/TR a ČSN EN o „Osvět-
lení na pozemních komunikacích“ a tudíž osvětlení v Lukově 
nepůsobí nijak rušivě.

Věříme, že nové osvětlení bude kvalitně sloužit všem spo-
luobčanům, bude mít menší dopad na životní prostředí  
a oproti původnímu osvětlení nám ušetří na energiích ne-
málo finančních prostředků.

Vážení spoluobčané,
věřím, že jste prožili hezké velikonoční svátky. A pokud počasí dovolilo, 
trávili jste čas i v poněkud předčasně probuzené přírodě. Naši zaměst-
nanci provedli v druhé polovině března i očistu ulic po zimním období. 
Sněhu jsme si v Lukově moc neužili, naštěstí to však vypadá, že zásoby 
vody v půdě jsou po mnoha letech zatím na velmi dobré úrovni. Jistě se 
převážná většina z nás těší na krásné jarní dny. Ty můžeme využít nejen  
k turistice, zkrášlování okolí domů a práci na zahrádkách, ale uskuteční se 
několik zajímavých kulturně-společenských i sportovních akcí:

Již v sobotu 13. 4. se bude konat Kouzelný karneval s Jirkou Hadašem. 
Příznivce hradu a historie potěší v sobotu 25. května akce nazvaná 
„Ješek a Zdeněk ze Štenberka opět na Lukově“. Tentýž den bude za-
hájena Chovatelská přehlídka trofejí a jarní svod psů. A potrvá celkem 3 dny. Bude se konat ve VÚB Lukov i v jejím okolí. 
Máme zde i něco pro modeláře. V sobotu 11. 5. proběhne v okolí VÚB 13. RC Lukov – závod rádiem řízených modelů. Po-
drobnosti zjistíte jako vždy na webových stránkách obce i na webech organizátorů.

Největší letošní společenskou akcí a sportovním svátkem bude v naší zemi XVII. všesokolský slet. Událost, kterou bychom jinde 
na světě těžko hledali. Cvičenci a cvičenky se do Prahy sjedou v týdnu od 30. 6. do 5. 7. 2024, aby veřejnosti předvedli krásné 
skladby, které pečlivě nacvičují. Těší mne, že i naše obec bude mít v Praze reprezentaci. Tu zajistí dvě skupiny lukovských žen  
v celkovém počtu 24 (16+8). Jde o mimořádnou aktivitu, kterou mnohdy nemají v daleko větších obcích či městech. A takovou 
aktivitu obec ráda podporuje.

A je již dobrou tradicí, že v Lukově se vždy něco nového plánuje, připravuje nebo již realizuje. V té realizační fázi máme nyní 
dvě velké stavby. Jistě jste zaznamenali, že na cyklostezce se práce nezastavily ani v prvním čtvrtletí tohoto roku. Vyrostly třeba 
pilíře budoucího přemostění potoka v údolí pod křižovatkou na Vítovou. Když se zadaří jako dosud, mohla by být cyklostezka 
spojující Lukov s Fryštákem dokončena někdy o letních prázdninách.

V Lukově jste zaznamenali, že se objevila nová dominanta svítící modrou barvou. Nepřehlédnutelná nejen z oblasti v okolí hřbi-
tova nebo z kopce v blízkosti Horní autobusové zastávky. Je to neklamný důkaz, že přístavba ZŠ zdárně pokračuje. 

Michal Teplý, starosta
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VÝPIS Z USNESENÍ 
9. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE LUKOV
konaného dne 6. 3. 2024    

Zastupitelstvo obce Lukov, v souladu s ustanovením § 84 Zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších předpisů:

• 87/2024   
ZO schvaluje uzavření Smlouvy o bezúplatném převodu vlastnického práva k nemovitým věcem s omezujícími podmínkami 
a zřízení věcného práva č. UZSVM/BZL/7662/2023-BZLM, kterou Česká republika – Úřad pro zastupování státu ve věcech 
majetkových bezúplatně převádí na obec Lukov pozemky p. č. 1273/68 – ostatní plocha o výměře 2539 m2 a p. č. 1273/91 – 
ostatní plocha o výměře 2393 m2, vše v k. ú. Lukov u Zlína a pověřuje starostu obce podpisem smlouvy.

• 88/2024  
ZO schvaluje uzavření Dodatku č. 3 ke Smlouvě o dílo č. 1-2023 na realizaci stavby „ZŠ Lukov – výstavba specializovaných uče-
ben“, kterým dochází k navýšení ceny díla o 4.934,27 Kč, včetně DPH a pověřuje starostu obce podpisem dodatku. Celková 
cena stavby tak činí 58.867.631,17 Kč, včetně DPH. 

• 89/2024
ZO projednalo v souladu s ust. § 6 odst. 5 písm. e) zákona č.183/2006 Sb., o územním plánování a stavebním řádu (stavební 
zákon), ve znění pozdějších předpisů, za použití ust. § 334a odst. 2 zákona č. 283/2021 Sb., stavební zákon, ve znění pozděj-
ších předpisů (nový stavební zákon) a dále jen stavební zákon, Zprávu o uplatňování Územního plánu Lukov v uplynulém 
období 01/2016 – 06/2023.

• 90/2024  
ZO schvaluje v souladu s ust. § 55 odst. 1 a ve spojení s ust. § 47 odst. 5 stavebního zákona Zprávu o uplatňování Územního 
plánu Lukov v uplynulém období 01/2016 – 06/2023, včetně pokynů pro zpracování návrhu změny Územního plánu Lukov.

• 91/2024 
ZO pověřuje RO přípravou podkladů ke změně ÚP obce Lukov č. 2.

• 92/2024  
ZO bere na vědomí Zápis z jednání Kontrolního výboru č. 1/2024 ze dne 11. 1. 2024.

• 93/2024
ZO schvaluje zapojení obce Lukov do projektu s pracovním názvem „Lukovský rodák Josef Pípa“ a pověřuje Ing. Jiřího Ho-
líka ke zpracování časového harmonogramu a rámcového rozpočtu na zpracování a pořízení publikace k tomuto projektu,  
v termínu do dalšího jednání ZO. 

V Lukově dne 6. 3. 2024 Michal Teplý, starosta 
Bc. Tomáš Kulenda, místostarosta

Rada obce se schází pravidelně každých čtrnáct dnů, vždy ve středu v 15.00 – 19.00 hod. Dle zákona č. 128/2000  
Sb. o obcích, je jednání rady obce neveřejné. Avšak naším zájmem je informovat obyvatele Lukova o všem podstatném,  
co Rada obce Lukov projednává. Proto jsem zde vybral nejdůležitější body, které byly řešeny. 

Od posledního vydání Lukovského zpravodaje proběhla 3 jednání RO (7. 2., 20. 2. a 12. 3. 2024).

•	 RO	schvaluje	poskytnutí	finančního	daru	pro	AVZO	TSČ	Lukov,	p.s.	se	sídlem	K	Lůčkám	350,	763	17	Lukov,	IČO:	44004206	
formou Darovací smlouvy – finanční dar č. 6/2024, mezi Obcí Lukov (dárcem) a AVZO TSČ Lukov, p.s. (obdarovaným) a pově-
řuje starostu podpisem smlouvy. 

ZPRÁVY 
Z JEDNÁNÍ RADY OBCE LUKOV
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•	 RO	schvaluje	poskytnutí	finančního	daru	pro	Tělocvičná	jednota	Sokol	Lukov,	se	sídlem	Hrušoví	č.	ev.	163,	763	17	Lukov,	for-
mou Darovací smlouvy – finanční dar č. 7/2024, mezi Obcí Lukov (dárcem) a Tělocvičná jednota Sokol Lukov (obdarovaným) 
a pověřuje starostu podpisem smlouvy.

•		RO	schvaluje	finanční	dar	na	rok	2024	pro	Základní	školu	Fryšták,	okres	Zlín,	příspěvkovou	organizaci,	náměstí	Míru	7,	763	16, 
Fryšták, formou Darovací smlouvy – finanční dar č. 8/2024, mezi Obcí Lukov (dárcem) a Základní školou Fryšták (obdarova-
ným), jako příspěvek pro dva žáky ZŠ Fryšták, kteří bydlí v obci Lukov, na lyžařský výcvikový kurz v Jeseníkách a pověřuje 
starostu podpisem smlouvy. 

•	 RO	schvaluje	uzavření	Dodatku	č.1	ke	smlouvě	o	dílo	mezi	Obcí	Lukov	a	společností	DERATEX,	spol.	s	r.o.,	o	změně	ceny	díla.	

•		RO	schvaluje	nákup	80	ks	nových	plastových	nádob	o	objemu	120	l,	za	cenu	520	Kč	bez	DPH,	na	komunální	odpad	dle	
nabídky Technických služeb Zlínsko. Tyto nádoby budou ještě opatřeny čipem, pro přesnou evidenci váhy odpadu.

•		RO	bere	na	vědomí	možnost	umístění	PPL	PARCELBOX	do	prostoru	u	parkoviště	naproti	Domova	pro	seniory.	Jedná	se	 
o samoobslužný výdejní i podací box PPL PARCELBOX s vlastní fotovoltaikou.

•		RO	schvaluje	Ing.	Marka	Koutného	pro	výkon	funkce	odborného	lesního	hospodáře	pro	obec	Lukov	od	1.	2.	2024.	

•		RO	schvaluje	finanční	dar	na	rok	2024	pro	Spolek	přátel	hradu	Lukova	formou	Darovací	smlouvy	–	finanční	dar	č.	9/2024,	
mezi Obcí Lukov (dárcem) a Spolkem přátel hradu Lukova (obdarovaným) a pověřuje starostu podpisem smlouvy.

•		RO	schvaluje	zpracování	projektové	dokumentace	přeložky	VO	v	lokalitě	Pod	Kaštany,	včetně	zajištění	územního	souhlasu	
od společnosti M Plus elektro s.r.o.

•		RO	schvaluje	pořízení	4	ks	solárních	svítidel	se	sloupem	od	společnosti	EMPESORT	s.r.o.	za	cenu	187	792	Kč	včetně	DPH.

•		RO	schvaluje	finanční	dar	na	rok	2024	pro	Český	svaz	včelařů,	z.s.	základní	organizace	Lukov,	formou	Darovací	smlouvy	–	
finanční dar č. 10/2024, mezi Obcí Lukov (dárcem) a Českým svazem včelařů, (obdarovaným) a pověřuje starostu podpisem 
smlouvy

•		RO	schvaluje	jako	místo	pro	uzavření	manželství	Obřadní	síň	Obecního	úřadu	Lukov	a	stanovuje	den	pro	uzavření	manžel-
ství sobotu v době od 12.00–14.00 hodin.

Pokud bude mít někdo zájem o podrobnější informace, nejen k těmto bodům, velmi rád je zodpovím. 

Kontakt: starosta@lukov.cz
Michal Teplý

během zimních měsíců se na stavbě ZŠ v Lukově intenzivně pracovalo. Po-
slední dva měsíce byly ale hodně deštivé. Proto se projekt pracovně posu-
nul hlavně do interiéru školy. Jsou tu hotové betonové podlahy, obklady, 

části instalací atd. Dokončovacích prací bude ještě hodně, ale dá se říci, že se 
stavba pomalu blíží ke svému závěru. Hotovo by mělo být do konce května.

PRŮBĚH REALIZACE PROJEKTU 
„ZŠ LUKOV – VÝSTAVBA SPECIALIZOVANÝCH UČEBEN“ 
FINIŠUJE

I
V současné době běží také výběrové 
řízení na dodavatele vybavení v sedmi 
třídách. V okamžiku, kdy skončí staveb-
ní práce, začne se připravovat nábytek, 
stoly, židle, PC a další vybavení do no-
vých tříd. Koncem června a začátkem 
prázdnin přestěhujeme stávající vyba- 

vení z hotelu Tuskulum a učitelé si bu-
dou moci připravovat nové třídy na zá-
řiový nástup dětí do školy.

Celkové náklady na stavbu jsou nyní 
cca 58,5 mil. Kč. Předpokládaná cena 
vybavení 7 učeben je 12 mil. Kč, ko-



zimních měsících nám počasí moc neumožnilo 
dále pokračovat na výstavbě cyklostezky, ale 
alespoň se podařila betonáž pilotů a betono-

vých základů u potoka před Vítovou. Naplno se rozběhly 
práce ve Fryštáku na ulici Spojovací, kde se nyní již po-
kládá zámková dlažba a během dubna bude tento úsek 
hotov. Jakmile se zlepší povětrnostní podmínky, bude 
možné pokračovat na jednotlivých vrstvách po hlavní 
trase cyklostezky. Zatím je podloží hodně podmáčené  
a není ho možné správně zahutnit.

CYKLOSTEZKA
LUKOV – FRYŠTÁK

V

nečná výše však bude známa až po  
výběrovém řízení. Další náklady – na 
projekt, stavební dozor, autorský do-
zor a BOZP představují cca 3 mil. Kč. Cel-
kové náklady na kompletní rekonstrukci 
školy pak vyjdou na cca 73 mil. Kč. Na  
tento projekt se nám povedlo získat cca 
59 mil. Kč z dotačního titulu Integrova-
né teritoriální investice Zlínské aglome-
race. V současné době máme všechny 
formality spojené s administrací dotace 
hotové a čekáme na vydání Rozhodnutí 
o poskytnutí dotace. Jakmile budeme 
mít toto rozhodnutí, podáme žádost  
o platbu, abychom finanční prostředky 
z dotace použili na splacení úvěru, kte-
rý máme na tento projekt. Z obecního 
rozpočtu tedy doplatíme cca 14 mil. Kč  
a tímto by měl být úvěr zcela uhrazen.

Michal Teplý,
starosta
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Vážení spoluobčané, rádi bychom Vás informovali o spolupráci mezi obcí a společností Dimatex při sběru 
nepotřebného textilu.  Sběrné kontejnery jsou určeny k druhotnému využití textilních materiálů s pozitiv-
ním vlivem na životní prostředí. Třídění textilu je jednou z cest, jak dosáhnout požadovanou úroveň 50% 

recyklace komunálního odpadu v příštích letech.  

DIMATEX
CESTA TEXTILNÍHO ODPADU  

V
Společnost DIMATEX CS, spol. s r. o. 
působí na českém trhu služeb v oblasti 
svozu a recyklace textilu pod stále stej-
ným názvem od roku 1991. Zakládáme 
si na tradicích a jsme společensky od-
povědná firma. Naší činností šetříme 
městům nemalé částky za zpracování 
komunálního odpadu. Naší snahou je 
pomoci naplnit cíle ve třídění odpadu, 
důležitá je však i aktivní spolupráce 
měst/obcí a jejich obyvatel.

Část vytříděného textilu je předána ne-
ziskovým organizacím. Spolupracujeme 
s Oblastními charitami, které podporuje-
me jak finančně, tak materiálem z kontej-
nerů v případě potřeby. Z charitativního 
šatníku, provozovaného v sídle firmy, ne-
ziskové organizace čerpají ošacení, obuv, 
deky, ručníky aj. podle vlastních potřeb. 
Textil nevyužitelný pro charitativní účely 
společnost DIMATEX dále zpracovává. 
Vytříděné oděvy a textilní materiály se 
dále recyklují a používají pro výrobu čis-
tících hadrů, geotextilií pro využití v auto-
mobilovém, strojírenském nebo staveb-
ním průmyslu.

Pro přehled ještě uvádíme, jaký textil 
patří do kontejnerů na textil, jak má být 

do kontejneru vhazován a jaký textil 
tam v žádném případě nepatří. Záro-
veň prosíme všechny, aby vytříděný 
textil v žádném případě nenechávali 
vedle kontejnerů, ale vhazovali jej pří-
mo do kontejnerů na textil. Zabrání tak 
velkému nepořádku a znehodnocení 
odloženého textilu.

Co PATŘÍ do sběrného kontejneru: 
Čistý a suchý textil (veškeré nositelné 
oděvy, kabelky, batohy, bytový textil – 
záclony, závěsy, povlečení, potahy, 
ubrusy, ručníky a deky) zabalený v za-
vázaných (zauzlovaných) igelitových 
pytlích / taškách, dále také čistá spáro-
vaná (svázaná) nositelná obuv a funkč-
ní hračky. 

Co NEPATŘÍ do sběrného kontejneru: 
Znečištěný, mokrý, plesnivý nebo zapá-
chající textil, matrace, molitan, koberce, 
ústřižky látek, netextilní materiály, komu-
nální odpad. 

Z odpadového textilu nově vyrábíme 
recyklát pro venkovní použití RETEXTIL. 
Jedná se o textilní kompozit – inovativ-
ní řešení z recyklovaných textilií a LDPE 
plastových folií, které kombinuje nejlepší 

vlastnosti plastu a dřeva. Materiál je pev-
ný, nenasákavý a bezúdržbový.
RETEXTIL – textilní kompozit, 100% 
recyklát z textilu a LDPE
Naše skupina firem investovala nema-
lé prostředky do vývoje technologií na 
zpracování odpadové části textilu z kon-
tejnerů na textil. Výsledkem je produkt 
textilní kompozit RETEXTIL, který se sklá-
dá z textilního odpadu a LDPE. RETEX-
TIL kombinuje nejlepší vlastnosti plastu  
a dřeva. Materiál je pevný, stálý, nenasá-
kavý a bezúdržbový.

•	 Materiál	opracovatelný	na	běžných	
 nástrojích pro práci se dřevem.
•	 Neabsorpční	–	odolný	proti	vlhkosti,		
 vodě a nízkým teplotám.
•	 Odolný	–	o	40	%	mechanicky	odolnější		
 než srovnatelné plasty.
•	 Vyprodukováno	z	textilu	určeného	
 k likvidaci. 

Společnost Dimatex chce být Váš sta-
bilní, spolehlivý a blízký partner pro 
ekologické zpracování nepotřebných 
oděvů. Děkujeme, že nám pomáháte 
pomáhat.

www.dimatex.cz

ážení spoluobčané, rádi bychom vás informovali o spolupráci mezi obcí a společností Dimatex při sběru  
nepotřebného textilu. Sběrné kontejnery jsou určeny k druhotnému využití textilních materiálů s pozitivním 
vlivem na životní prostředí. Třídění textilu je jednou z cest, jak dosáhnout požadovanou úroveň 50% recykla-

ce komunálního odpadu v příštích letech.  
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Vážení spoluobčané, rádi bychom Vás informovali o spolupráci mezi obcí a společností Dimatex při sběru 
nepotřebného textilu.  Sběrné kontejnery jsou určeny k druhotnému využití textilních materiálů s pozitiv-
ním vlivem na životní prostředí. Třídění textilu je jednou z cest, jak dosáhnout požadovanou úroveň 50% 

recyklace komunálního odpadu v příštích letech.  

DIMATEX
CESTA TEXTILNÍHO ODPADU  

V
Společnost DIMATEX CS, spol. s r. o. 
působí na českém trhu služeb v oblasti 
svozu a recyklace textilu pod stále stej-
ným názvem od roku 1991. Zakládáme 
si na tradicích a jsme společensky od-
povědná firma. Naší činností šetříme 
městům nemalé částky za zpracování 
komunálního odpadu. Naší snahou je 
pomoci naplnit cíle ve třídění odpadu, 
důležitá je však i aktivní spolupráce 
měst/obcí a jejich obyvatel.

Část vytříděného textilu je předána ne-
ziskovým organizacím. Spolupracujeme 
s Oblastními charitami, které podporuje-
me jak finančně, tak materiálem z kontej-
nerů v případě potřeby. Z charitativního 
šatníku, provozovaného v sídle firmy, ne-
ziskové organizace čerpají ošacení, obuv, 
deky, ručníky aj. podle vlastních potřeb. 
Textil nevyužitelný pro charitativní účely 
společnost DIMATEX dále zpracovává. 
Vytříděné oděvy a textilní materiály se 
dále recyklují a používají pro výrobu čis-
tících hadrů, geotextilií pro využití v auto-
mobilovém, strojírenském nebo staveb-
ním průmyslu.

Pro přehled ještě uvádíme, jaký textil 
patří do kontejnerů na textil, jak má být 

do kontejneru vhazován a jaký textil 
tam v žádném případě nepatří. Záro-
veň prosíme všechny, aby vytříděný 
textil v žádném případě nenechávali 
vedle kontejnerů, ale vhazovali jej pří-
mo do kontejnerů na textil. Zabrání tak 
velkému nepořádku a znehodnocení 
odloženého textilu.

Co PATŘÍ do sběrného kontejneru: 
Čistý a suchý textil (veškeré nositelné 
oděvy, kabelky, batohy, bytový textil – 
záclony, závěsy, povlečení, potahy, 
ubrusy, ručníky a deky) zabalený v za-
vázaných (zauzlovaných) igelitových 
pytlích / taškách, dále také čistá spáro-
vaná (svázaná) nositelná obuv a funkč-
ní hračky. 

Co NEPATŘÍ do sběrného kontejneru: 
Znečištěný, mokrý, plesnivý nebo zapá-
chající textil, matrace, molitan, koberce, 
ústřižky látek, netextilní materiály, komu-
nální odpad. 

Z odpadového textilu nově vyrábíme 
recyklát pro venkovní použití RETEXTIL. 
Jedná se o textilní kompozit – inovativ-
ní řešení z recyklovaných textilií a LDPE 
plastových folií, které kombinuje nejlepší 

vlastnosti plastu a dřeva. Materiál je pev-
ný, nenasákavý a bezúdržbový.
RETEXTIL – textilní kompozit, 100% 
recyklát z textilu a LDPE
Naše skupina firem investovala nema-
lé prostředky do vývoje technologií na 
zpracování odpadové části textilu z kon-
tejnerů na textil. Výsledkem je produkt 
textilní kompozit RETEXTIL, který se sklá-
dá z textilního odpadu a LDPE. RETEX-
TIL kombinuje nejlepší vlastnosti plastu  
a dřeva. Materiál je pevný, stálý, nenasá-
kavý a bezúdržbový.

•	 Materiál	opracovatelný	na	běžných	
 nástrojích pro práci se dřevem.
•	 Neabsorpční	–	odolný	proti	vlhkosti,		
 vodě a nízkým teplotám.
•	 Odolný	–	o	40	%	mechanicky	odolnější		
 než srovnatelné plasty.
•	 Vyprodukováno	z	textilu	určeného	
 k likvidaci. 

Společnost Dimatex chce být Váš sta-
bilní, spolehlivý a blízký partner pro 
ekologické zpracování nepotřebných 
oděvů. Děkujeme, že nám pomáháte 
pomáhat.

www.dimatex.cz



ěžný člověk se o terénní zdravotní služby začne zajímat, až když je sám potřebuje. Aby měl základní představu 
o co jde, a jaké jsou podmínky pro zajištění péče v domácím prostředí, k tomu jsme oslovili organizaci, kte-
rá poskytuje registrovanou domácí zdravotní péči lidem, kteří chtějí zůstat žít ve svém přirozeném prostředí – 

organizaci VČELKA. 

TERÉNNÍ 
ZDRAVOTNÍ SLUŽBA 

B
Domácí zdravotní péče VČELKA zajišťuje 
zdravotní terénní službu, jež je hrazena 
zdravotními pojišťovnami.

O indikaci Domácí zdravotní péče 
VČELKA rozhoduje praktický lékař, lé-
kař specialista nebo po ukončené hos-
pitalizaci ošetřující lékař z nemocnice 
(na 14 dní). Pokud potřebujete pomo-
ci, můžete kontaktovat naše kolegyně 
telefonicky, a to na pobočkách, které 
jsou nejblíže Vašemu bydlišti a rády 
Vám pomohou. Kontakty najdete na 
našich webových stránkách.

Úkony v domácí zdravotní péči jsou 
prováděné zdravotní sestrou a na stej-
né úrovni jako v nemocnici. Ať už jde  
o infuze, injekce, odběry, převazy všech 
typů ran, péče o urologické i střevní vý-
vody, tracheostomie, péče o pacienta  
v pooperačním stavu jakéhokoliv dru-
hu, nebo rehabilitační ošetřovatelství 
po dlouhodobé hospitalizaci

Včelka poskytuje domácí zdravotní pé- 
či denně, 7 dní v týdnu, čili NEPŘE- 
TRŽITĚ – od rána do večera.

Veškerá péče prováděná v domácí 
zdravotní péči je vykonávána pouze 
zdravotními sestrami a je plně hrazena 
zdravotní pojišťovnou. Pokud chce pa-
cient péči nad rámec toho, co přede-

píše ošetřující lékař, je možné uhradit 
tyto služby jako samoplátce.

PRO KOHO JE DOMÁCÍ
ZDRAVOTNÍ PÉČE URČENA?
•	 osobám	po	operačních	zákrocích
•	 chronicky	či	nevyléčitelně	
 nemocným, jejichž zdravotní  
 i duševní stav vyžaduje 
 dlouhodobou a pravidelnou domácí  
 péči kvalifikovaného zdravotnického  
 personálu
•	 osobám	po	mozkových	příhodách,		
 s roztroušenou sklerózou, 
 komplikovanou cukrovkou, senilní 
 či neurodegenerativní demencí,   
 CHOPN nebo Parkinsonovou nemocí
•	 osobám	s	plným	nebo	částečným		
 ochrnutím, nebo se závažným   
 duševním onemocněním, 
 s imunodeficitem, či chronickou   
 bolestí
•	 lidem,	kteří	jsou	závislí	na	sondové		
 výživě, případně osoby se stomií,  
 nebo permanentními katetry

NEJČASTĚJI POSKYTOVANÉ 
VÝKONY:
•	 péče	o	pacienta	po	chirurgických	
 a ortopedických zákrocích v době 
 rekonvalescence
•	 ošetřovatelská	a	kondiční	rehabilitace
•	 cvičení	na	lůžku
•	 procvičení	velkých	kloubů

•	 nácvik	chůze	s	holí,	berlemi,	
 či chodítkem
•	 komplexní	péče	o	imobilního	
 inkontinentního pacienta
•	 péče	o	onkologicky	nemocné
•	 péči	v	oblasti	prevence	vzniku	
 dekubitů a opruzenin
•	 péči	o	klienty	v	terminálním	
 stadiu života
•	 domácí	odběry	krve	a	jiného	
 biologického materiálu
•	 aplikace	injekcí,	infuzí,	léčebné	terapie
•	 nácvik	aplikace	inzulinu
•	 cévkování,	klyzma,	výplachy,	péče	
 o permanentní katetr

KDY JE PÉČE POSKYTOVÁNA?
Včelka poskytuje domácí zdravotní pé- 
či denně, 7 dní v týdnu čili NEPŘE- 
TRŽITĚ. Zároveň se můžete kdykoli  
obrátit na naše vedoucí poboček, dle 
lokality poskytované zdravotní péče na 
kontaktních telefonních číslech, která 
jsou uvedena na webových stránkách 
naší společnosti.

Kateřina Kadlčáková
Vedoucí pobočky Zlín 
a Uherské Hradiště

tel.: (+420) 601 152 091
e-mail: kadlcakova@pecevcelka.cz

www.pecevcelka.cz
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ukovský domov pro seniory poskytuje péči ve dvou službách – 
Domov pro seniory, Domov se zvláštním režimem. Jedná se  
o oddělení, kde jsou umístěni klienti s demencí, převážně pak 

klienti s Alzheimerovou nemocí. Tito lidé jsou velmi křehcí, postupně 
přestávají žít v realitě a nejsou schopni sami říct, co potřebují. Klienti 
jsou závislí na každodenní pomoci. Bezpečné prostředí tak napomáhá 
větší intimitě a pocitu důstojnosti uživatelů i pracovníků.

CERTIFIKÁT VÁŽKA 
ANEB, JAK ŽÍT ŽIVOT S DEMENCÍ NAPLNO,  
ALE ZÁROVEŇ BEZPEČNĚ

L
Domov pro seniory požádal v listopadu 
loňského roku o audit k získání certifi-
kátu Vážka. Tuto certifikaci zapůjčuje 
Česká alzheimerovská společnost na 24 
měsíců. Celkový audit ukázal, že je péče  
o klienty v domově se zvláštním reži-
mem správně nastavena.  

„Příprava na audit a následné získání 
certifikátu Vážka trvala několik měsíců. 
Byl to čas usilovné práce, do které se za-
pojili všichni zaměstnanci – zdravotní 
sestry, sociální pracovnice, ošetřovatelky, 
uklízečky, pracovníci údržby a kuchyně, 
nutriční terapeutka,“ upřesnila Mgr. Eva 

Bartošová (vedoucí sociálního úseku)  
a dodala: „Bylo nutno zajistit bezpečné 
prostředí. Především to byla instalace  
plexiskla na balkony a zajištění oken. Na 
dveřích máme bezpečnostní kódy. Údrž-
ba zajistila, že se klienti nedostanou do 
úklidových místností. Samotnou kapito-
lou bylo podávání jídla. Klienti přicházejí 
k jídlu upravení, musí se zajistit správné 
pořadí chodů, teplota a konzistence jídla.“

V domově se zvláštní režimem je umís-
těno 55 klientů, kteří jsou umístěni ve 
třech simulovaných domácnostech, kde 
se navzájem důvěrně znají. Je to samo- 

zřejmě náročné pro ošetřovatelky, ze 
kterých musí za všech okolností vyzařo-
vat ochota, musí vytvářet klidné prostře-
dí. Velký důraz je kladen na aktivizační 
činnosti, protože zapojení do nich je  
u klientů s demencí převážně individuál- 
ní.  Vychází se z minulosti, co měl klient rád.

„Získáním certifikátu Vážka jsme se zařa-
dili mezi stovku domovů v České repub-
lice, které poskytují péči na té nejvyšší 
úrovni. Je to velké ocenění pro náš Do-
mov, a hlavně pro všechny pracovníky, 
kteří náročnou práci vykonávají nebo se 
na ní podílejí,“ uzavřela Eva Bartošová. Te
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lektrospotřebiče jsou součástí našeho každodenního života a jen těžko si jej bez nich dokážeme představit. 
Elektroodpad je tak v současné době jedním z nejrychleji rostoucích druhů odpadu. Pro zajištění sběru  
a recyklace již vysloužilých elektrozařízení si Obec Lukov vybrala ke spolupráci kolektivní systém ASEKOL. 

Elektroodpad obsahuje řadu zdraví škodlivých materiálů a díky zajištění správné recyklace vysloužilých elektroza-
řízení přispíváme k ochraně životního prostředí. Recyklace navíc umožňuje opětovné materiálové využití a patří 
mezi základní principy cirkulární ekonomiky. Míra opětovného materiálového využití je velmi vysoká a dle jednot-
livých typů výrobků dosahuje až 95 %.

OCHRANA ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ 
JE PRO NAŠI SPOLEČNOST PRIORITOU

E
Jakým rozsahem naše obec přispěla  
k lepšímu životnímu prostředí, se dozví-
dáme z environmentálního vyúčtování 
zpracovaného společností ASEKOL. Díky 
zodpovědné recyklaci vznikají úspory 
spotřeby elektrické energie, primárních 
surovin, vody, okyselování prostředí  
a produkci skleníkových plynů.

Certifikát environmentálního vyúčto-
vání vyčísluje přínos naší obce k ochra-
ně přírody v roce 2023. Vyplývá z něj, že 
díky množství námi odevzdaných elek-

trozařízení jsme uspořili 11,69 MWh 
elektřiny, 843,51 litrů ropy, 452,27 m3 
vody a 2,69 tun primárních surovin. 
Navíc jsme snížili emise skleníkových 
plynů CO2 ekv. o 3,7 tun, a produkci SO2 
ekv. (který zapříčiňuje okyselování pro-
středí) o 45,42 kg.

Každý kus vytříděného elektra se po-
čítá, což dokazuje příklad 100 vytřídě-
ných notebooků, které uspoří 10 MWh 
elektřiny. Takové množství odpovídá  
3 leté spotřebě elektřiny rodiny žijící 

ve standardním bytu. Za 100 kg vytří-
děných elektrospotřebičů se ušetří ta-
kové množství ropy, které by stačilo na 
výrobu benzínu pro cestu z Prahy do 
Paříže. Děkujeme všem, kteří pečlivě 
třídí odpad a přispívají tak k ochraně 
životního prostředí. Te
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MATEŘSKÁ ŠKOLA 
INFORMUJE

Srdečně zveme rodiče s dětmi, kteří se chystají k zápisu do lukovské školky
na 

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ 
v pondělí 29. dubna nebo v úterý 30. dubna 2024 

od 10.00 do 11.00 hod.

Zájemci se seznámí s prostory mateřské školy, získají informace o průběhu zápisu, 
děti si mohou pohrát.

ZÁPIS DO MATEŘSKÉ ŠKOLY LUKOV 
NA ŠKOLNÍ ROK 2023–2024

se uskuteční v zákonem stanovené době
od 2. května do 16. května 2023.

• K zapsání dítěte je třeba podat „Žádost o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání“ v uvedeném termínu. 
• Povinnost plnit povinné předškolní vzdělávání mají děti, které dosáhnou do 31. 8. 2023 pěti let věku.
• U dětí mladších 5 let je třeba doložit v žádosti očkování dítěte dle zákona (potvrdí dětský praktický lékař).  
 Přílohou žádosti musí být i prostá kopie rodného listu dítěte.

Formulář žádosti bude připraven ke stažení na stránkách mateřské školy – www.mslukov.cz 
v sekci dokumentace mateřské školy – zápis do MŠ (od 30. dubna 2024).

Žádost podají zákonní zástupci dítěte následujícími způsoby:

• osobním podáním v kanceláři školy ve dnech 13., 14., 15. a 16. května 2024 v předem rezervovaném termínu, 
 který si sjednají prostřednictvím webových stránek  www.mslukov.cz  v sekci dokumentace mateřské školy –   
 zápis do mateřské školy – on-line rezervace termínu zápisu (od 30. dubna 2024)
• do datové schránky školy
• e-mailem s elektronickým podpisem zákonného zástupce
• poštou (rozhodující je datum podání na poštu nejpozději 16. května 2024)

Pokud zákonný zástupce podá žádost prostřednictvím jiných technických prostředků, než jsou výše uvedené 
(např. e-mailem bez uznávaného elektronického podpisu, faxem apod.), je nutné, aby ji do 5 dnů potvrdil stanove-
ným způsobem, jinak se k žádosti nepřihlíží.

Bližší informace k zápisu naleznete od 29. dubna 2024 na webových stránkách www.mslukov.cz v sekci doku-
mentace mateřské školy – zápis do MŠ nebo se můžete informovat na tel. 775 550 644 u ředitelky školky.

PROVOZ MATEŘSKÉ ŠKOLY O LETNÍCH PRÁZDNINÁCH
od pondělí 1. 7. do pátku 26. 7. 2024

denně v době 6.30–16.00 hod. ve třídách Broučci a Včelky

PŘERUŠENÍ PROVOZU
od pondělí 29. 7. do pátku 30. 8. 2024

Provoz ve třídě Motýlci přerušen i po dobu prázdninového provozu.

Úplata za vzdělávání a školské služby v době letních prázdnin je vzhledem k přerušení provozu stanovena takto:
ČERVENEC: 500 Kč (dětem, které se v měsíci červenci 2024 nebudou účastnit vzdělávání ani jeden den v kalendářním 

měsíci bude úplata prominuta v souladu se Směrnicí o úplatě za vzdělávání)
SRPEN: úplata prominuta v plném rozsahu

PROVOZ V NOVÉM ŠKOLNÍM ROCE BUDE ZAHÁJEN v pondělí 2. 9. 2024 v obvyklé provozní době od 6.00 do 16.30 hod.



ROZLOUČENÍ SE ŠKOLNÍM ROKEM 
A NAŠIMI PŘEDŠKOLÁKY SE BUDE KONAT

na zahradě školky v úterý 25. června 2024 od 15.30 hod.

VČELKY na téma domácí mazlíčci. VČELKY při hře na lékaře.

MOTÝLCI na téma naše země ve vesmíru.

MOTÝLCI na téma naše Česká republika.

BŘEZEN - měsíc čtenářů. Motýlci navštívili lukovskou knihovnu. 
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KARNEVAL VE ŠKOLCE

VČELKY v karnevalových maskách.

BROUČCI na téma domácí zvířata.

Školka na hudebním koncertě 
v kongresovém centru.

Školka v Městském divadle Zlín.

BROUČCI na téma vesmír.

12
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Další fotografie naleznete na webových stránkách mateřské školy www.mslukov.cz. a informace poskytneme na tel. 775 550 644.

Radka Komárková,
ředitelka MŠ Lukov

Masky řazené do hada 
rejdily  všemi třídami.

BROUČCI při karnevalovém tanci. BROUČCI před rejem masek. 

Na masky čekaly ve třídách různé 
pohybové úkoly.

Vodit loutku si mohla zkusit každá maska.



lednu na výborové schůzi nás členka Mgr. Zdeňka Krmášková seznámila s vizí uspořádání výstavy kronik  
a setkání kronikářů při příležitosti stého výročí narození PhDr. Františka Pavlíčka. Všechny členky výboru  
s tím souhlasily a přislíbily pomoc při této náročné akci. 

ČINNOST MS ČČK LUKOV 
V UPLYNULÉM ROCE 2023

V
V únoru pořádal SDH Lukov Lukovský 
fašank s následnou zábavou. Členky ČK 
po skončení akce vypomohly s úklidem 
kuchyně, sociálního zařízení a ostatních 
prostor ve víceúčelové budově. 

V květnu se děti I. stupně ZŠ Lukov pod 
vedením Mgr. Marie Ponížilové zúčast-
nily oblastního kola soutěže Mladých 
zdravotníků ve Zlíně a svými znalostmi 
dosáhly na bronzovou příčku.  Nesmíme 
zapomenout ani na aktivitu Mgr. Zdeňky 
Krmáškové, která školí mladé zdravotní-
ky v Kašavě. Soutěže se zúčastnila dvě 
družstva žáků 2. stupně. Ačkoliv soutěží-
cí nedosáhli v silné konkurenci 12 druž-
stev na medaili, přesto si odnášeli cenné 
poznatky o poskytování první pomoci. 
Odměnou všem soutěžícím byla mož-
nost vyzkoušet si automatizovaný exter-
ní defibrilátor (AED).

V červnu, při pořádání dětského dne, 
máme na hřišti již tradičně své místo. 
Tentokrát jsme naši ukázku obohatily 
o poznávání léčivých bylin a také figu-
rínu Andulu. Děti byly nadšené, hned 
si chtěly všechny zkoušet masáž srdce. 
Co nás nejvíce potěšilo? Rodiče nechtě-
li zůstat za dětmi pozadu a také si vy-
zkoušeli resuscitaci na figuríně. 

Rovněž se uskutečnilo školní kolo Mladé-
ho zdravotníka. Počasí bylo nádherné, tak 
soutěž proběhla v parku Tuskula. Děti byly 
šikovné a zvídavé. Snažily se zjistit vše do 
nejmenších podrobností. Byla jsem pře-
kvapena, co vše je zajímá ze zdravotního 
hlediska. Jsem přesvědčena, že by samy 
dokázaly poskytnout první pomoc. Pokud 
by na to nestačily jejich síly, přivolaly by 
dospělou osobu. Po soutěži jim byla od-
měnou trocha sladkostí a táborák, u které-
ho si všichni opekli špekáčky. 

Během celého roku pravidelně navště- 
vujeme naše jubilanty s přáníčkem a ma-
lou pozorností. Povídání s našimi členy je 
vzpruhou nejen pro ně, ale i pro nás. Pra-
videlně se také scházel výbor, aby se po-

kročilo s přípravou výstavy kronik. Velmi 
důležité bylo shromáždit a roztřídit foto-
grafie z plesů a akcí ČČK, kterých je vel-
ká spousta. Jsou uschovány v obálkách  
a chtěly jsme je dát do naší tzv. „Obráz-
kové kroniky.“

V listopadu již finišuje příprava výstavy. 
Připravili jsme sál – stoly, židle a nástěn-
ky pro fotografie. Naše činnost vyvrcho-
lila 17. listopadu, kdy se konala vernisáž 
výstavy kronik. Při této vernisáži byli 
odměněni pamětním listem kronikáři 
všech organizací a spolků v Lukově. Za 
naši MS ČČK si odnesla poděkování paní 
Antonie Kolářová a Zdeňka Krmášková. 

Další den následovala beseda s dcerou 
Františka Pavlíčka Michaelou Vaňkovou 
a panem Česlavem Zapletalem. Kdo se 
besedy zúčastnil, odcházel s pěknými 
vzpomínkami na lukovského rodáka 
Františka Pavlíčka. 

V neděli 19. listopadu výstava končila. 
V sále bylo ještě v poledne hodně lidí, 
nejen Lukovjanů, ale i přespolních.  
O tom, že se výstava líbila, svědčí i zápi- 
sy v návštěvní knize. 

Dne 19. ledna 2024 jsme měli valnou 
hromadu, kde jsme zhodnotili, co se 
nám za celý rok podařilo. Předsedkyně 
nastínila, co nás čeká v letošním roce.

Za dlouholetou aktivní práci v organi-
zaci byl odměněn děkovným uznáním  
a kytičkou bratr Milan Přívara, za kterého 
ocenění převzal syn Milan. Dále si kytičku 
odnesla sestra Olga Pagáčová, Jana Hni-
lová, Eliška Březíková, Jaroslava Drábková, 
Zdeňka Krmášková, Hana Pokorná, Jitka 
Jašová, Marie Ponížilová, Miroslava Juli-
nová a Antonie Kolářová. Všem jmeno-
vaným blahopřeji a nejen jim. Dále přeji 
členům v letošním roce pevné zdraví. 
Těším se na spolupráci nejen se stáva-
jícími členy, ale i s těmi, kteří by chtěli 
naše řady rozšířit.

Antonie Kolářová

Fo
to

: O
lg

a 
Sk

ov
aj

so
vá

14



Fo
to

: O
lg

a 
Sk

ov
aj

so
vá

červenci loňského roku vystřídal otec Karel Janíček na postu du-
chovního správce naší a kašavské farnosti otce Jana Macha. Otec 
Karel se narodil v roce 1965 v Předmostí u Přerova v rodině se šesti 

dětmi. Po ukončení teologické fakulty byl otec Karel 26. května 1991 pape-
žem Janem Pavlem II. vysvěcen ve svatopetrské bazilice v Římě na kněze. 
Následně působil ve Svitavách, Havířově, Hulíně, Valašských Kloboukách  
a Vyškově. Zajímalo nás, jak se otec Karel v Lukově zabydlel, jaké má plány 
a jestli má čas na věci, které ho těší.

LUKOVSKÝ FARÁŘ Mgr. KAREL JANÍČEK 
CO MÁM OPRAVDU RÁD? 
VYJET SI NĚKAM AUTEM A PROJÍT SE V PŘÍRODĚ

V

Jaké bylo Vaše první potkání 
se s Lukovem?
Obec Lukov jsem vůbec neznal, nikdy 
jsem tu nebyl, a to ani na hradě. Když 
mi otec biskup oznámil, že mi do sprá-
vy nabízí Lukov a Kašavu, tak jsem sedl 
do auta a přímo z Olomouce jsem se 
zajel podívat na oba kostely. Bylo to tak 
trochu na zapřenou. Nahlédl jsem do 
obou kostelů a připadaly mně velice ro-
dinné, malé a útulné, takže jsem si říkal: 
„Tady mi bude dobře.“

Ještě v minulém století chodívali 
věřící nového pana faráře přivítat 
ke křížkům na okraj vesnice. 
To podle toho, ze které strany 
do vesnice přišel. Jak Vás přivítali 
Lukovjani?
Oni nevěděli, koho tady vítají, nikdy 
před tím jsme se neviděli, a tak měli jen 
kusé informace. Proběhla mše, na konci 
mě přivítali a dali mi dárek, a pak se če-
kalo jaký asi budu. 

Poměrně brzy po vašem příjezdu 
do Lukova jste sloužil mši svatou 
v kapli sv. Jana Křtitele na hradě. 
Už jste někdy sloužil mši na 
zvláštním nebo zajímavém místě? 
Bylo to v kostele Nanebevzetí Panny 
Marie v Neratově v Orlických horách. 
Tento kostel vyhořel a dlouhá léta neměl 
střechu, teď je střecha kostela skleněná. 

Zvláštní byla také bohoslužba ve Staré 
Vodě, v obci Libavá, což byl velmi střežený 
vojenský prostor. Po odsunu německého 
obyvatelstva objekt kostela zdevastovala 
Československá a později Sovětská ar-
máda. Kostel sloužil jako sklad munice. 
Sochy rozstřílené, fresky počmárané, na 
stěnách velké nápisy v azbuce. Zvláštní 
místo… Bohoslužba na hradě byla velice 
příjemná a hezká, protože sloužit mši na 
místě, kde je nad vámi čistá obloha, to je 
nádhera. Setkání s Bohem je pak otevře-
né a bezprostřední.

O Vás se otče ví, že jste velký sběra-
tel bylin a také divadelník. 
Jak jste se k tomu dostal?
Od mládí sbírám bylinky, ale nejsem 
typický bylinkář, který by míchal čaje  
a pak je v sáčcích rozdával. Už moje 
babička, když se vracívala z pole, tak 
vždycky nesla nějaké byliny. Ty pak měla 
pověšené v pytlících u kamen a podle 
potřeby nám vařila léčivé čaje. To pak dě-
lala i moje maminka a teď sbírám byliny  
i já. Začínám prvosenkou, podbělem, 
bezovým květem, pak pokračuje lípa, 
kopřiva, třezalka, jitrocel... Něco málo si 
sbírám pro svou potřebu a větší část vo-
zím do Strážnice do výkupu. Vzpomínám 
si, že jeden rok jsem nasbíral 8 200 be- 

zových květů. Takže toto množství na-
trhat, zavěsit na prádelní šňůry, usušit, 
dát do pytlů a odvést… Pro mě je to 
relaxace, kdy vnímám krásu přírody. 
Modlím se, děkuji za všechno, co mám 
kolem sebe, a ještě je v tom vědomí, že 
bylina někomu pomůže.

Divadlo máme tak trochu v rodě. Moje 
sestra Marie hraje léta v ochotnickém 
divadle Blažena v Blažovicích u Brna. 
Už jsme navázali jakousi spolupráci  
s ochotníky z Kašavy. Já sám jsem také 
tak trochu komediant a rád hraji. Když 
jsem sloužil ve Valašských Kloboukách, 
tak jsem na každý farní ples napsal krát-
kou humornou scénku, kterou jsme pak 
s jáhnem a kaplanem zahráli pro poba-
vení. Mám velice rád krásnou češtinu  
a rád s českým jazykem pracuji.

Každý den musíte zvládnout 
spoustu povinností, 
jak odpočíváte? 
Hodně čtu, knihy duchovní, filozofic-
ké, populárně vědecké, ale nepohrdnu  
i dobrou detektivkou. V dětství jsem se 
učil hrát na klavír, později jako samouk 
na kytaru a dodnes si rád zahraji na ben-
džo. Jsem filatelista, sbírám poštovní 
známky. A když si chci vyvětrat hlavu, 
tak sednu do auta a někam jedu. Pomalu 
projíždím krajinou a nikam nespěchám. 
Pak si udělám pěknou procházku a jedu 
zase zpět. Mám tak prochozené Sloven-
sko – Malou Fatru, Velkou Fatru, Sloven-
ský ráj, Poloniny. Čas v přírodě, to je můj 
největší odpočinek. Te
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Druhým podnikem v sedmidílném kalendáři Auto-
klub Rallysprint série 2024 bude začátkem května 
Síť21 Rallysprint Kopná ve Slušovicích. V letošním 
roce napíše nejpopulárnější český rallysprint v termí-
nu 3. až 4. května již devětadvacátý díl. Vedle tradiční-
ho zápočtu do šampionátu jednodenních rallysprintů 
a Poháru 2+ se započítává slušovický rallysprint do 
Autoklub Rallysprint série historických automobilů. 
Nejlepší posádky našich východních sousedů si po-
druhé rozdají na Moravě body v rámci Mezinárodního 
mistrovství Slovenska v rally (MMSR).

„Trať bude navazovat na předchozí ročníky a bude 
velmi podobná loňskému ročníku. Pojedeme zná-
mé úseky včetně obtížné erzety s názvem Kameňák 
nebo klasické rychlostní zkoušky Kopná. Celkem čty-
ři úseky rychlostních zkoušek, každá se pojede dva-
krát. V časovém harmonogramu najdeme opět osm 
rychlostních zkoušek v celkové délce přes 70 kilome-
trů.“, sdělil Antonín Tlusťák, předseda organizačního 
výboru Síť21 Rallysprint Kopná.

(TZ)

Veškeré informace k závodu naleznete na

www.rallysprintkopna.cz.

V 17.00 hod. 
sraz dobrovolníků 
na stavění májky.
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Na tvorbě školních stránek se podíleli:

Žáči 1. a 2. stupně Základní školy Lukov, členové školního parlamentu 
a pedagogové.

9. vydání • příloha Lukovského zpravodaje 2/2024

Příprava na recitační soutěž inspirovala některé žáky k vlastní tvorbě. 
Takto veršovala Veronika Surá ze 7. třídy:  

Do první třídy jsme nastoupili,
učili se číst a psát.
Z toho jsme se radovali,
teď bychom chtěli radši spát.

Druhá třída byla bída,
v hloupostech jsme byli třída.
Lehké učivo jsme měli,
co bychom za to teď dali.

Ve třídě třetí potkali jsme naši třídní.
Nevím jak nás zvládla,
do sedmičky to s námi dotáhla.

Čtvrtá to byl pech,
doma se učit jak bys sved.
Škola v přírodě nebyla,
nemoc nám to zkazila.

Třída pátá! Do Prahy se chvátá!
Výlet to byl skvělý,
zopakovat bychom si ho chtěli.

Ve třídě šesté nové učivo se nese.
Začala fyzika nám,
špatné známky dává nám.

V sedmičce jsme teď,
taky je to pech.
Do osmičky míříme,
„určitě“ se těšíme.

RÝMAŘÍK 2024 

Rýmařík je recitační soutěž. Tato soutěž se 
konala v Lukově v Kulturním domě. Uskuteč-
nila se ve středu 6. března od 9.00 hod. ráno.
Soutěž byla pro celou základní školu. Bylo  
5 kategorií: 1. třída, 2. + 3. třída, 4. + 5. třída, 
6. + 7. třída a 8. + 9. třída. Byly dvě poroty – 
dospělácká a dětská. Předsedou dětské poroty 
byl Michal Hrach, předsedou dospělácké po-
roty byla paní ředitelka Jolana Vlková. Sou-
těž moderovali Verča Surá a Aleš Petřvalský  
ze 7. třídy. Pomáhali: Marca Drábková, Kate- 
řina Halašková, Emma Žádníková, Dan Ho-
lub a Karolína Yegreshi – všichni ze 7. třídy. 
Soutěžící byli vyzýváni k losování pořadí a pak 
postupně přednesli své básničky. Naše pocity 
z akce:

Verča: „Z pohledu moderátora jsem byla vy-
nervovaná a nervózní. Jsem ale ráda, že jsem si 
to zkusila a bylo to super.“

Katka: „Pomáhala jsem s organizací soutěží-
cích. Bylo to super, nemuseli jsme se učit.“

1. třída 2. – 3. třída 4. – 5. třída 6. – 7. třída 8. – 9. třída
1. Csóková 
Eliška 1. Skybová Lucie 1. Nováková 

Ema
1. Mikl Filip
1. Březík David 1. Jasenská Anna

2. Barák Jan 2. Šumšalová    
Adriana

2. Hutěčka 
Tomáš 2. Krejčí Filip 2. Měřinský Max

3. Ježková Laura 3. Drábek Marek 3. Richtr Tomáš 3. Bělíček Tibor 3. Rudolfová 
Tereza

(Veronika Surá, Kateřina Halašková) 
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Recitátoři, kteří se umístili na 1. a 2. místě po-
stoupili do okrskového kola, které také pořá-
dala naše škola. Recitace proběhla 12. března. 
Využili jsme příležitosti a rozdělili se s okol-
ními školami o příjemnou atmosféru našeho 
dočasného pobytu. Soutěž proběhla v krás-

ných reprezentativních prostorách kavárny  
a v salónku hotelu Tuskulum. 

Děti na obou stupních přednesly své básně  
s nadšením. Řada z nich se projevila jako 
skryté talenty. Poroty na obou stupních měly 

plné ruce práce, aby spravedlivě ohodnotily 
výkony těch nejlepších. Dobrou zprávou pro 
naši školu je, že v okresním kole v Uherském 
Brodě  budeme mít zástupce. Držíme palce! 
Jak se bude dařit, o tom se dočtete v příštím 
čísle zpravodaje.

VYUČOVÁNÍ NA TUSKULU POHLEDEM DEVÁŤÁKŮ    
Kompilát deváťáků ze slohových prací, které psali v polovině února  
o Tuskulu, zahajuje Matěj P.: „Bude tomu brzy rok, co chodíme do školy 
na hotel Tuskulum. Když se před třemi lety rozhodlo, že se bude při-
stavovat nová část školy, aby se sem vešel i celý druhý stupeň, byla my-
šlenka, kam dočasně školu přemístit. Volba padla na Tuskulum.“ Eva P. 
pokračuje: „Abyste se dozvěděli, co vlastně Tuskulum je, tak musíte číst 
až do konce.“ Z pera Miry H. zazní: „Učíme se na hotelu Tuskulum, což 
je na druhé straně Lukova, než budova staré (nové) školy. To je ta, která 
se bude asi ještě chvíli stavět, a proto celou devátou třídu budeme chodit 
právě sem.“ Anička J. píše: „Tuskulum je hotel na kopci nad Lukovem. 
Původně ho postavili Seilernové jako své letní sídlo. Pak v něm byla  
i školka. Následně se stal hotelem a nyní je to něco mezi hotelem a ško-
lou.“ Přespolní Vítek D. přidává: „Areál celého hotelu s různými přístav-
bami se nachází uvnitř parčíku anglického  typu. V první části budovy je 
umístěn první stupeň, sborovna, počítačová učebna a zázemí restaurace 
hotelu. Na opačné části hotelu se učí žáci druhého stupně a také je zde 
ředitelna, nebo-li spíše kabinet. Celkově jsem v celém hotelu napočítal 
devět kmenových tříd, několik dalších učeben, třeba jazykových a cel-
kem šest toalet, tři chlapecké a tři dívčí. Většina tříd je opravdu s pří-
jemnou atmosférou a hezky a moderně vybavena.“ Míša H. se s Vítkem 
shoduje: „Projdeme celým parkem a naše devátá třída je vedle osmé, 
sedmé a šesté třídy, takže jsme zcela ´obklíčeni´ třídami.“  Slovo se vrací 
k Matějovi: „Tuskulum je vlastně takový zámeček na kraji Lukova s his-
torickým nádechem. Tato budova je z jedné strany střežena poklidným 
parkem plným stromů a na jeho druhé straně leží pole. Samotný záme-
ček se dělí na dvě části. Stará část se skládá z kavárny, kuchyně, několika 

salónků a pokojů, které nyní slouží jako třídy. A pak je tady novější část 
hotelu, která ubytovávala hosty, jsou tu prostorné apartmány a menší 
pokoje. I tady máme teď třídy.“ Adrianě se líbí park kolem školy: „ Je tu 
moc hezký park, hřiště i krásné stromy. Okolí je tu pěkné,“ a Anička J. 
se přidává: “Kolem školy je největší výhodou Tuskula prostorný park. 
Když bylo teplo a sucho, bylo příjemné vzít si o velké přestávce svačinu 
a jít ven na čerstvý vzduch. Paráda!“ Eva P. to vnímá stejně: „Nejlepší 
je to tu na jaře a v létě, kdy si v parku můžeme sednout a posvačit, ale  
i něco zahrát, protože je tu taková ´miniumělka´“, a ještě přidává po-
střeh, že: „je to tady poměrně hodně natěsno a pak jsme rádi, že výtvar-
ka je na hasičárně a tělocvik normálně v tělocvičně.“ Její slova potvrzuje 
Honza M., který s humorem sobě vlastním komentuje výuku slovy: 
„Někdy musíme jít na výuku i do kavárny, protože není nikde jinde dost 
místa. V kavárně je to kategorie sama o sobě. Asi se ptáte, proč se tomu 
u nás ve škole říká kavárna. Odpověď je jednoduchá, protože je to fakt 
kavárna. Ano, opravdu se učíme v kavárně. Jsou tam velké kulaté stoly. 
K jednomu stolu se vejde i sedm žáků. Vzadu na konci kavárny je bar  
s pípou a velkým kávovarem.“ Max s Honzou souhlasí slovy: „Učení 
v kavárně je ta nejlepší věc, hodiny tam jsou dobré. Je tam výhled na 
všechno, co v kavárně obvykle bývá – vybavení a také na sortiment.  
Rádi také se spolužáky sedáváme o přestávce v mezipatře na židlích. 
Je tam husto a sejdeme se tu s celým druhým stupněm. Jinak učení 
na Tuskulu je stejné, jako na staré škole. Někdy je to zábavné a někdy 
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nuda.“  Lukáš poznamenal: „Nevýhodou jsou tu malé prostory, ale musí 
se uznat, že odsud je dobrý výhled na polovinu vsi a také na louku nad 
vesnicí.“ V závěru své slohovky se rozepsal Tom B.: Tuskulum je náho-
dou moc fajn objekt s krásnou zahradou a prostředím. Ale jako škola 
to asi úplně fungovat nebude, proto je to také jen dočasně a tiše závi-
dím mladší generaci, která se dočká nové školy. Ale ty zážitky, co máme  
z Tuskula, ty už nikdo nezažijeme, naprostý unikát!“ Míša H. měl na 
konci svého slohu také podobnou poznámku: „Závěrem bych napsal: 
Kdo se může učit v historické budově, která je zároveň i hotelem?“

LYŽAŘSKÝ VÝCVIK – REPORTÁŽE ŽÁKŮ 7. TŘÍDY   
CESTA (Aleš Petřvalský, Ladislav Vaculík)
Výjezd byl v 13.45 hod., jelo se hasičským autem a autobusem. V auto-
buse jsme si pouštěli písničky, během cesty jsme si i povídali. Jeli jsme 
směr Olomouc a na Jeseníky. Cestou jsme se zastavili na benzíně. Šli 
jsme na záchod a kdo chtěl, si něco koupil. Na místo jsme pak dojeli 
asi za 30 minut. Lyžáku jsme si všichni užili a týden uběhl tak rychle, 
že už byl pátek a cesta domů. Jeli jsme dříve. Měli jsme jet na Praděd, 
ale nejeli jsme, protože byl velký vítr. Jeli jsme do Olomouce a navštívili 
jsme Pevnost poznání.

UBYTOVÁNÍ (Eliška Bělská)
Byli jsme ubytovaní na hotelu Kamzík v 6. patře. Nejhorší bylo, že 
jsme nemohli jet výtahem. Museli jsme jít po schodech. Když už jsem 
byla nahoře, měla jsem pocit, že mi upadnou nohy. Na pokoji jsme by- 
ly 4 holky. Pokoj na první pohled vypadal hezky, byl tam obývák a dve- 
ře do pokoje, kde spaly holky. Já jsem spala v obýváku. Měla jsem tam televizi, to se mi líbilo, protože jsem se mohla dívat ráno a když byl 

volný čas. Měly jsme pokoj naproti učitelům, to bylo nejhorší. Ráno 
nás budil Jarda. Na pokoj nám furt chodili kluci. Jak byl ten volný čas, 
tak jsme slyšely, jak na nás jdou klepat kluci. Nejvíc na nás klepal Aleš. 
Vždycky jsem mu otevřela, on tam vešel a začal dělat blbosti, no prostě 
hrůza. Ubytování se mi líbilo, bylo to tam super.

JÍDLO (David Březík, Daniel Holub)
Snídaně byla v 7.45 hod. Na snídani byly švédské stoly. Byla sladká i sla-
ná. Byly např. párky, cereálie, vajíčka a buchty. Nejčastější snídaně byly 
cereálie nebo vajíčka. Po snídani jsme dostali malou svačinku. Snídaním 
dáváme 9 z 10. Oběd byl ve 12.30 hod. Oběd jsme si nevybírali. Nejlepší 
byl kuřecí plátek s bramborem. Obědům dáváme 7 z 10. Na pokoji jsme 
si dávali nějaké dobroty. Večeře byla v 19.00 hod. Nejlepší byl guláš.  
Večeřím dáváme 8 z 10. Po celou dobu jsme měli neomezený pitný 
režim. Při večerním programu jsme dostávali odměny v podobě jídla.  
Celému stravování dáváme 8,5 z 10.
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LYŽOVÁNÍ (Filip Mikl, Robin Uvízl)
Ráno byly dvě skupiny, odpoledne byly tři. První skupinka byla nejlepší 
a třetí byla pro ty horší. Bylo tam hodně sjezdovek a některé byly vážně 
rozbité a zledovatělé. Někde byly i skokánky, ale musel jsi zajet mimo sjez-
dovku. Tam kde jsme jezdili každý den, tak byly buď sedačky a dole pro 
ty, kteří neuměli vůbec jezdit, tak byl pás. Vedle na Myšáku byla i kotva  
a poma. Sníh byl umělý a nebyl úplně dobrý. Dáváme tomu 7,5 z 10.

VOLNÝ ČAS (Filip Janota, Patrik Sedlář)
Volno na lyžařském výcviku jsme měli od 16.00 do 19.00 hod. a po ve-
čeři do 20.00 hod. Ve volném čase jsme mohli odpočívat, sledovat televi-
zi, navštěvovat ostatní nebo jít s 1. stupněm na tělocvik nebo plavání.  
Školní kytarista Jony měl za 5 dní 2 koncerty, čímž pokořil školní re-
kord. V plavání jsme byli rozděleni do týmů po čtyřech, plavali jsme 
podle pokynů učitelů s destičkami i bez.

VEČERNÍ PROGRAM (Marcela Drábková, Emma Žádníková)
Každý den po večeři jsme šli na pokoj a měli jsme 30 minut volno. Ve 
20.00 hod. jsme se všichni setkali ve společenské místnosti, kde se kaž-
dý večer odehrávaly společenské hry a tematické přednášky o lyžování. 
Měli jsme přednášky o bezpečnosti na lyžích a jak se starat o lyže. Měli 
jsme hry jako třeba: židličkovaná, jezení čokolády atd. Jeden večer jsme 
dostali za úkol rozdělit se do tří skupin a naučit se nějakou písničku. 
Poslední večer jsme měli karneval a diskotéku. Každý, včetně učitelů, 
přišel v nějakém kostýmu. Bylo tam spousta zajímavých masek. Posled-
ní večer se taky vyhlásilo pořadí ve slalomu na lyžích. Ve 21.45 hod. 
učitelé diskotéku ukončili. Museli jsme totiž stihnout noční klid, který 
byl ve 22.00 hod.

Doplň do křížovky názvy hudebních nástrojů podle nápovědy.
Zvýrazněná políčka tvoří tajenku – kovový bicí nástroj s dlouho do-
znívajícím hlubokým tónem.

Tajenku čtěte odshora dolů.

1. dechový dřevěný nástroj, který hraje hluboké tóny
2. dechový žesťový nástroj, který hraje hluboké tóny
3. dechový dřevěný nástroj podobný klarinetu, jeho tón je mečivý
4. bicí nástroj (talíře)
5. malá flétnička
6. bicí nástroj, v orchestru často udává rytmus
7. smyčcový nástroj, který je trochu větší než housle
8. bicí nástoj trojúhelníkového tvaru
9. dechový dřevěný nástroj s jednoduchým plátkem
10. dechový žesťový nástroj, zahraje slavnostní fanfáru i rázný 

pochod
11. nejmenší smyčcový nástroj
12. největší smyčcový nástroj
13. dechový dřevěný nástroj, který se v dnešní době vyrábí z plastu 

nebo kovu

KŘÍŽOVKA ANIČKY PASTRNKOVÉ

1.

7.

9.

12.

13.

5.

8.

6.

2. 3. 4.

10. 11.

LYŽAŘSKÝ VÝCVIK – REPORTÁŽE ŽÁKŮ 7. TŘÍDY   
ANTONÍN (Tomáš Richtr, 4. třída)
V roce 1912 se v Lukově narodil malý chlapec. Jeho rodiče mu říkali 
Antonín, byl velice šikovný. Když dosáhl věku 18 let, vydal se do světa. 
Vyšel na hrad Lukov, byla už noc, Antonín se uvelebil nedaleko hradu 
Lukov. Když se ráno probudil stála okolo něj stráž. Odvedli ho na hrad 
ke králi. Král ho poslal, ať mu jde ulovit srnu k obědu. Antonín úkol 
splnil a srnu přinesl. Král zjistil, že Antonín plní příkazy a poslal ho, aby 
zazdil fůru zlata. Antonín šel a úkol také splnil. Král ho poté propustil. 
Uběhlo mnoho let a Antonín se vrátil domů. Jeho rodině se dařilo dob-
ře, ale jeho rodiče časem zestárli a přestali chodit do práce, tím pádem 
přestali vydělávat. Antonín práci neměl a proto se vydal na hrad hledat 
zlato, které před lety zakopal. Zlato hned našel a chtěl se vydat domů. 
Ale v tu ránu se na něj zřítila hradba. Hádejte, kdo jí podle pověsti sho-
dil. Říká se, že to byla zesnulá duše krále, která poklad hlídá dodnes. 

POVĚST ČESKÉHO LVA (Karolína Váhalová, 4. třída)
Česky lev vznikl v roku 1890, vznikl tak, že dávní lidé našli zajímavého člo-
věka. Nebyl to úplně člověk, protože se v něm něco skrývá. Vždy když je 
úplněk a zajde Slunce, tak se mu zastaví srdce a je hrozně zlý. Ta zlost se 
projevuje tak, že když uvidí nějakého člověk, tak začne zuřit. Vždy když vy-
chází slunce, tak se uklidní. Pak lidi, kteří ho uviděli, vypráví ostatním o jeho 
zlosti. Ostatní se na něj přišli podívat ve 3 hodiny odpoledne v den úplňku, 
ale byl úplně v pořádku, tak odešli. Dohodli se, že tam půjdou znova v 6 ho-
din v podvečer, když už se stmívalo. Tak přišli k jeho domovu a uviděli jak se 

proměňuje. Začal na ně zuřit a jeden se rozhodl to nahlásit, další 
z nich než stihl utéct, tak ho lev vážně zranil. Pak jej našel člověk, 
který šel okolo. Vzal jej k léčitelce. Člověku, který utekl, se to 
podařilo nahlásit. Lidé se vydali se strážníky k jeho domu. 
Ti strážníci byli dobře ozbrojeni. Otevřeli dveře a vztrhli do-
vnitř. Strážník ho uviděl a řekl si, že ho zabít nemůže a že 
ho na něco využijí, ale nevěděl na co. Lidé však navrhli, že 
když je tak jedinečný, bude to Český lev, ale je problém, 
že se proměňuje o úplňku. Tak oba navrhli, že mu dají 
lektvar a stal se z něj Český dvouocasý lev. 
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VZNIK ULICE VÍTOVÁ (Kristián Kušnír, 4. třída)
Před mnoha lety ulice Vítová byla skoro opuštěná. A v té skoro opuštěné 
vesnici byl chlapec, který se jmenoval Vítek. Byl to moc hodný chlapec  
a když ta vesnice byla hodně krátká a škola ještě nebyla a tak byl schopen 
pomáhat každému v ulici. A proto ho všichni znali. Když mu bylo 18 let, 
začala druhá světová válka, a tak mu dali pušku do ruky a šel bojovat. 
Všem bylo Vítka moc líto, ale zákon je zákon. Na konci války jednoho 
dne přišel nějaký otrhánek, který říkal, že se jmenuje Vítek a že tu všem 
pomáhal a tak se snažil dostat do jednoho domu, který znal z dětství  
a obyvatelé s křikem z domu utekli. A tak musel smradlavý Vítek jít do 
světa. Mezitím se v ulici vzpomínalo na chlapce, který všem pomáhal  
a který před lety opustil ulici a šel do války. A o několik let později ho 
vůdce ulice hledal a chtěl ať se stane vůdcem ulice, ale protože ho ne-
našel pojmenoval po něm ulici. A dodnes někteří staří obyvatelé Vítové 
říkají svým vnoučkům, že jsou hodní jako Vítek. Děti doteď přemýšlejí, 
kdo ten Vítek je a tak vznikla pověst o Vítkovi chlapci po kterém se po-
jmenovala ulice Vítová.  

VYUŽITÍ UMĚLÉ INTELIGENCE V HODINÁCH ČESKÉHO JAZYKA 6. TŘÍDY
Žáci měli v hodině slohu zadaný popis strašidla nebo jiné nadpřirozené postavy, mohli využít Chat GPT.

TEMNÝ CESTOVATEL (Jan Bobal, 6. třída)
Temný cestovatel se objevuje v nečekaných situacích a místech. Jeho 
tvář je skryta za kapucí a jeho kroky se ozývají jako šepot přicházející  
z temnoty. Nikdo nezná jeho jméno ani účel jeho putování, ale jeho pří-
tomnost vždy nese s sebou nejasné tušení nebezpečí. Temný cestovatel 
je zvláštní tím, že když ho někdo chce chytit, tak zmizí.

Tento temný cestovatel má vysokou postavu, která se zdá být zkresle-
ná stínem. Jeho obličej je zahalen do temnoty, jen slabé světlo odhaluje 
jeho částečně neproniknutelnou tvář. Jeho oči jsou jako dva žhavé uhlí-
ky, které záhadně září ve tmě. Jeho šaty jsou roztrhané a zaprášené, jako 
by prošel nekonečnými krajinami, aniž by ztratil jediný krok.

TIBIVOSA – překreslená fotografie, vznik pomocí 
umělé inteligence (Dominik Chudý, 6. třída)
Tibivosa má štíhlou postavu s úzkými rameny a pasem, výraznější rysy 
obličeje, ostré čelisti a tenké rty. Výrazně černé a žluté pruhy nebo zářivé 
barvy těla evokují vzhled vosy.

TVORBA POHÁDKY V HODINĚ LITERATURY
Žáci si vylosovali slova, která měli použít při tvorbě pohádky. Uhodnete, o které se jednalo?

VENUŠE 
A KOUZELNÉ TĚSTOVINY
(Tomáš Strážnický, Tibor Bělíček, Štěpán Ryza – 6. třída)
Bylo nebylo, v jedné malé vesničce jménem Řepnov žila jedna malá dív-
ka, která se jmenovala Venuše. Ta dívka jednoho dne potkala chudého 
pocestného, který ji za pomoc dal zvláštní pokrm. Když se ho zeptala, 
jak se jídlo jmenuje, řekl: „To jsou těstoviny, copak jsi o nich neslyšela?“ 
Když se chtěla Venuše rozloučit a poděkovat, byl pryč. Když se vracela 
do vesnice, natrhala jablka, že si je sní s těstovinami. Potom, co zkusila 
hotové jídlo, vyrostl jí krk, že ho měla skoro stejně dlouhý jako žirafa. 
Když šla spát, myslela, že krk přes noc zmizí, ale nic se nestalo. Ráno šla 
sbírat vejce, a když se pro ně sehnula, bouchla se hlavou o kurník a krk 
v tu ránu zmizel. A najednou se objevil pocestný a řekl: „Doufám, že 
ses poučila a že těstoviny se s jablky nejí!“ A od té doby se už v Řepově 
těstoviny s jablky nejí. A Venuše už pro jistotu těstoviny nikdy nejedla.

(vylosovaná slova – Venuše, těstoviny, žirafa, kurník, jablka)



6

Školní
stránky

PŘÍRODNÍ SPOLEČENSTVA – PROJEKTOVÝ DEN 5. TŘÍDY
Děti si vytvořily skupinky, ve kterých se domluvily na způsobu zpracování. Každý měl z domu přinést nějaké podklady. Ve škole společně za pomoci 
počítače a učebnice tvořily projekt na konkrétní společenstvo. Projekt se velmi vydařil, děti se na něj vzorně připravily a v rámci projektového dne 
získaly spoustu nových zkušeností a dovedností. 

ETIKETA STOLOVÁNÍ V 7. TŘÍDĚ
Součástí vzdělávacího programu druhého stupně naší základní školy jsou různorodé aktivity. Jednou z nich je i etiketa stolování v rámci občanské 
výchovy žáků 7. třídy. Příjemné posezení v zámecké restauraci, společenský oděv, skvělá obsluha a tříchodové menu to vše bylo součástí této akce. 
Přestože je stolování stále méně formální, je důležité dodržovat určitá pravidla chování v restauracích a při různých společenských příležitostech. 
Proto je dobré znát alespoň několik základů etikety stolování, a to vše si naši sedmáci vyzkoušeli na vlastní kůži.
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JARNÍ RADOVÁNKY VE ŠKOLNÍ DRUŽINĚ
Školní družina dle tematického ročního plánu práce každý měsíc zařazuje výtvarné a rukodělné aktivity, pohybové a sportovní činnosti, pobyt 
venku a rozmanité soutěže a hry dle počasí. Žáci procvičují slovní zásobu z cizího jazyka formou kvízů, doplňovaček, křížovek, video lekcí s rodi-
lým mluvčím. Zařazujeme a věnujeme se také významným dnům daného měsíce, v březnu to byl Mezinárodní den žen, kdy děti tvořily květinová  
a srdíčková přáníčka pro maminky, babičky, tety. Všichni jsme si tuto společnou aktivitu velmi užili a věříme, že vyrobená přáníčka vykouzlila 
úsměv na tváři nejedné maminky.

CO SI PAMATUJETE Z DĚJIN? 
Odpověz na otázky a vylušti tajenku.

1. Co je pověst?
a. staré říkanky   L
b. vyprávění o minulosti, příběhy čtivé, 
 ale nepotvrzené   V
c. co se stalo před rokem  P

2. Kolik let vládl Sámo?
a. 25 let    A
b. 30 let    I
c. 35 let    E

3. Kdo převzal vládu po praotci Čechovi?
a. Lech    M
b. Krok    L
c. Libuše    Z

4. Jakým jazykem mluvili Slované?
a. praslovanštinou   I
b. proslovanštinou   Ě
c. slovenštinou   Á

5. Jak se nazývá hrad, ve kterém vládla Libuše?
a. Libušehrad   G
b. Loket    H
c. Vyšehrad   K

6. V jakém století žili Slované?
a. 7 st.    Ů
b. 6 st.    O 
c. 8 st.    A

7. Kdo je Sámo?
a. francký kupec    N
b. Slovan    P
c. Avar    J

8. Kolik měla Libuše sester a jak se jmenovaly?
a. 2, Kazimíra a Marie  Á
b. 3, Kazi, Teta, Drahomíra  Ý
c. 2, Teta a Kazi   O

9. Jak se nazývají opevněná hradiště Keltů?
a. Sídliště    R
b. Oppidum   C
c. Luppidárium    N

10. Kde se setkali Slované s Franky?
a. U Getisburgu    O
b. U Wogastisburgu   E
c. V Anglii    Í



NOVÉ KNIHY 
V KNIHOVNĚ OBCE LUKOV
Akord a jiskry Martin Patřičný
Arnoštova cesta Markéta Pilátová
Babička Božena Němcová
Čokoládová krev Radka Denemarková
Hájovna Karla Kubíková
Hodiny z olova Radka Denemarková 
Jarní tradinář – 
Od ledna do června Martina Boledovičová

Mademoiselle Coco 
a vůně lásky Michelle Marly

Manazuru Hiromi Kawakamiová
Muž, který sází borovici 
blatku Aleš Palán

Nemocí stala se pravda Marek Orko Vácha
Nevidím ani tmu Aleš Palán
Papírová princezna Erin Watt
Poslední tanec Ed McBain

Příspěvek k dějinám 
radosti Radka Denemarková

Sidonie Nádherná Alena Wagnerová

Smrt pod kůží J. D. Barker, 
James Patterson

Šílená Luisa Treger
Tajemství Malinové hůrky Martin Holexa
Toyen Andrea Sedláčková
U severní zdi Petra Klabouchová
Ukolébavka Ed McBain
Už je tady zas Timur Vermes
Zrcadlení František Pavlíček

V roce 2023 bylo zakoupeno 149 nových knih. Stav knihovní-
ho fondu k 31.12. min. roku je 7 602 knih.

Mgr. Jarmila Čihařová, knihovnice

Z L Í N

PŘIJĎTE SE K NÁM PORADIT
EVROPA realitní kancelář ZLÍN zajišťuje:
•	 	Kompletní	služby	při	prodeji	a	pronájmu	Vaší	nemovitosti	
ZA	NEJLEPŠÍ	CENU

•	 ZDARMA	realitní	a	daňová	poradna
•	 ZDARMA	vypracování	smluv
•	 ZDARMA	vyřízení	hypotéky
•	 ZDARMA	převod	energií

ODhAD TRžNÍ cENy ZDARMA!

POMůžEME VÁM S PRODEJEM 
VAšÍ NEMOVITOSTI

25 let zkušeností 
NA	tRhU	s	REALitAMi

Vavrečkova 7074, Budova 13 - prodejní pasáž, 760 01 Zlín
731 875 022 • zlin@rkevropa.cz • rkevropa.cz/zlin
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roniknout do životů a duší Japonců je velmi těžké“, předeslal v úvo-
du zajímavé besedy o zemi vycházejícího slunce ve středu 6. března 
Tomáš Pavlíček v zaplněné Obecní knihovně. V téměř dvouhodino-

vém zajímavém povídání s množstvím nádherných fotografií jsme se po 
dvaceti hodinách letu přenesli do sto šestadvaceti milionového Japonska. 
Jedenácté nejlidnatější země světa, plné architektonických kontrastů, kdy 
v centru Tokia stojí v harmonii staré tradiční chrámy vedle mrakodrapů nej-
modernějšího typu. Všude přítomná úslužnost a ochota se tu snoubí s do-
konalou čistotou.

CESTOVATELSKÁ BESEDA 
TOMÁŠE PAVLÍČKA 
NA TÉMA JAPONSKO

„P

„Země plná sopečných pohoří je zalid-
něná především u velkých měst.  Co mě 
zaujalo na první pohled, bylo nošení 
roušek. Ochranu nosu a úst nosí všichni 
a všude. I na venkově, kdy žena pracuje 
sama na poli, má roušku. Fascinovala 
mě absolutní čistota. Veřejné záchodky 
i veškeré toaletní potřeby jsou zdar-
ma. Japonsko je druhá nejbezpečnější 
země světa. Myslíme si, že Japonsko je 
velmi drahé, ale opak je pravdou. Spá-
val jsem v hotelích v centru Tokia, kdy 

ubytování na jednu noc stálo v pře-
počtu 1000 korun. Jen pro představu 
– pokoj měl rozlohu bytu 2+1, v kou-
pelně nepřeberné množství toaletních 
potřeb, absolutní pohodlí. Také špičko-
vá elektronika a automobily vlastní vý-
roby jsou mnohdy levnější než u nás,“ 
upřesnil Tomáš a pokračoval: „Já jsem 
se snažil ochutnat veškeré dostupné 
jídlo. Typické japonské jídlo se podává 
v různých mističkách. Je dokonale čers-
tvé a dochucené. Chutnala mi jedineč-

ná lepkavá rýže, která se vaří ve velkých 
rýžových hrncích.  Tradiční, zhruba 18% 
alkoholický nápoj, vyráběný ze zkvaše-
né rýže – Sake se prodává v zařízeních, 
která jsou označena slaměnou koulí 
nad vchodem. Japonci se moc divili, že 
mi tento jejich tradiční nápoj chutná. 
Jejich mladí lidé dávají přednost whis-
ky a tequile. V Japonských restauracích 
se spropitné nedává. K jídlu dostanete 
zdarma výborný zelený čaj nebo pra-
menitou vodu.“
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ůvodním převážným zaměstnáním obyvatel Lukova v mi-
nulosti bylo zemědělství. I pro takové usedlíky, kteří ne-
měli vlastní půdu, bylo zemědělství hlavním prostředkem 

obživy. Byli to deputátníci na dvoře nebo námezdní dělníci pra-
cující na pile, v lese nebo v jiných panských službách – v pivova-
ru, palírně, cihelně, bedárně, oboře, zahradnictví apod., ale i jako 
pacholci, pohůnci, pasáci, služebné a děvečky ve větších rolnic- 
kých usedlostech.

KRONIKA
JZD PODHORAN SE SÍDLEM V LUKOVĚ
1. DÍL 1951–1973, 2. DÍL 1974–1983
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Kronika JZD Podhoran se sídlem v Lu-
kově se začíná psát v roce 1979, tedy 
skoro 30 let po založení družstva v roce 
1951. Jednotným zemědělským druž-
stvům bylo již dříve doporučováno, aby 
vedla svou kroniku, aby se pro budouc-
nost zachovaly zprávy z let jejich vývo-
je, jejich těžkých počátků i z časů, kdy 
zemědělská družstva doznávala úspě-
chy a uznání.

Tehdejší předseda družstva Karel Košař 
léta usiloval o to, aby JZD Lukov mělo 
vlastní kroniku. Dlouho nemohl najít 
nikoho, kdo by se k této náročné práci 
odhodlal, a tak bylo jen přirozené, že se 
tohoto úkolu zhostil řídící učitel Rudolf 
Matouš (16. 1. 1908 – 8. 4. 1988).

Dlouholetý řídící obecné školy Rudolf 
Matouš v Lukově žil a vyučoval od roku 
1932 a byl znalý místních poměrů. Již 
od roku 1937 mu byla svěřena funkce 
obecního kronikáře. Soustavně se za-
jímal o život družstva a zapisoval jeho 
osudy od jeho počátků. Navíc byl s ně-
kolika ary půdy zakládajícím členem 
menšinového družstva. Přihlášku za 
člena družstva v roce 1979 vlastně ob-
novil, protože v době jeho zakládání 

byl mezi prvními a zakládajícími členy 
JZD, a tehdy navíc vykonával funkci 
pokladníka.

V úvodu píše:
Kronikář si uvědomuje, že tyto záznamy se 
stávají veřejnou prezentací jeho amatér-
ského zájmu. Proto chce, aby každý údaj 
se opíral o jeho vlastní zkušenost, proži-
tek a poznání nebo o autentickou zprávu  
v tom případě, kde nebyl popisovanou 
události účasten. Zachytit současnost slo-
vem je někdy velmi obtížné nebo neúplné 
a nedostačující. Proto své zápisy doplňo-
val vlastními nebo získanými fotografie-
mi, které fakta blíže dokládají. Kronikář se 
se všemi pracovníky družstva dobře zná  
a většina jich ví, že údaje, které kronikář  
od nich žádá, sledují účel kronikářský  
a setkává se u nich s pochopením.

Kronikářské záznamy byly pořizovány 
z autentických současných písemných 
pramenů, které se opíraly o hodnotící 
zprávy vedoucích pracovníků družstva za 
konkrétní roky. Byly doplňovány o osobní 
dojmy, postřehy a pozorování kronikáře 
samotného, který býval přizván ke všem 
akcím obecného významu. Nápomoc- 
ny byly příležitostné hovory s vedoucími  

i řadovými pracovníky družstva při ná-
hodných setkáních nebo při zjišťování  
a doplňování některých údajů.

V kronice je mimo jiné zaznamenáno 
poválečné období a konfiskace rodo-
vého majetku hrabat Seilern-Aspang. 
Hlavními vývojovými předěly při zaklá-
dání JZD bylo období 1949–1952, kdy 
byly položeny základy kolektivizace 
zemědělství. 13. října 1952 bylo usta-
noveno většinové družstvo JZD Pod- 
horan. Předsedou se stal Josef Gargu-
lák. Rozmezí let 1953–1955 je obdo-
bím socializace a krize zemědělství.  
(V rozmezí let 1954–1960 byl předse-
dou družstva Amand Šarman).

20. února 1960 byl na návrh stranické 
organizace a se schválením okresních 
orgánů novým předsedou družstva 
zvolen jedenačtyřicetiletý Karel Košař 
č.p. 145 – kovozemědělec s výměrem 
pouhých 1,84 ha, který byl v družstvu od 
roku 1958 v čele revizní komise. Za jeho 
předsedování dochází v roce 1974–1977 
k výstavbě Víceúčelové budovy.

Sloučení s okolními družstvy Vlčková, 
Kašava – Držková, Fryšták. Přidružená 
výroba, zemědělské výnosy, rekreace 
zemědělců, výstavba v obci, to všech-
no jsou témata, která Rudolf Matouš 
na 530 stranách textu a kreseb zazna-
menal. Máme tak dva objemné svaz-
ky mapující zemědělský život v obci  
v širokých souvislostech. Kroniky byly 
spoustu let založeny v archivu JZD 
Podhoran. V roce 2019 vedení Pod-
horanu tyto kroniky zapůjčilo na OÚ  
k nahlédnutí a jejich případné archi-
vaci v digitální podobě, aby bylo lépe 
zajištěno jejich uchování a přístup  
k informacím, v nich obsaženým.

Text: R. Matouš
Strojopis: J. Holíková
Výtvarník: K. Langer
Vazba: M. Novotný
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neděli 28. ledna proběhla v Kašavě výroční členská schůze ZO ČSV, z.s. 
Lukov, která sdružuje včelaře z obcí Lukov, Vlčková, Kašava  
a Držková. V úvodu byli včelaři informováni o hospodaření spolku 

v minulém roce.  Minutou ticha si přítomní připomenuli dva bývalé členy 
včelařského spolku – přítele Pavla Hýžu st. a přítele Karla Večeřu. Přivítána 
byla nová členka z katastru Držková.

PRODUKCE MEDU
BYLA VLONI NEJHORŠÍ 
ZA POSLEDNÍCH 60 LET

V
Organizace, která je jednou z nejstarších 
v okrese (založena v roce 1910) tak sdru-
žuje 52 členů s 389 včelstvy.

Loňské odevzdané směsné vzorky uká-
zaly na vcelku dobrou nákazovou situaci 
u infekce Varroa destructor. Na základě 
veterinárních vyšetření bylo u včel pro-
vedeno jarní přeléčení Formidolem. Na 
léčení včelstev dostali loni členové spol-
ku dotaci ve výši 35 % ceny léčiva.  Již do-
tovaná částka zaplacená za léčivo byla 
vloni cca 25 tisíc korun. Vedení spolku 
požádalo zastupitelstva dotčených obcí 
o dotaci. Obecní zastupitelstva žádosti  
v plném rozsahu vyhověla. 

Včelaři dostávají od státu dotaci pouze 
76 korun na jedno včelstvo. Na duhou 
stranu se členské příspěvky loni zvýšily 
o 50 %. A tak včelaři své aktivity výraz-
ně dotují. S tím souvisí i myšlenka vy-
stoupení ZO ČSV Lukov z Českého sva-
zu včelařů. Špatná sezóna roku 2023, 
onemocnění včelstev nemocí – zvápe-
natění včelího plodu, a to především 
v lokalitě za Rablinů, a nespokojenost 
s fungováním Českého svazu včelařů, 
jako státní organizace, byla témata,  
o kterých se nejvíce diskutovalo.

„Loni jsme zažili nejhorší včelařskou sezo-
nu za posledních 60 let. Významným způ-
sobem to zapříčinilo jarní počasí. Stude-
né větry a severovýchodní proudění nám 
včely tady za Rablinů, kde je chladněji, 
skoro nepustily z úlů ven,“ řekl v úvodu 
hodnocení Pavel Flám z Držkové, který 
včelaří více než 37 let, a pokračoval: „To se 
projevilo na úrodě ovoce, která byla mi-
nimální. Létavky zůstávaly hodně venku  
a nové mladé včely je nedokázaly nahra-
dit a stagnovaly ve vývoji. To se projevilo 
na medné snůšce tak, že jarní med vůbec 
nebyl. Zhruba po 15 letech se v obcích  
Vlčková, Kašava a Držková objevila hou-
bová nákaza – zvápenatění včelího plodu. 
Jedná se o nemoc, která způsobuje osla-
bení včelstva. Včelstvo je méně početné  
a nemoc včely hodně vyčerpává.“ 

Závěrečná otázka směřovala na před-
sedu základní organizace MUDr. Mila-
na Uríka. Proč chcete odejít z Českého 
svazu včelařů, z.s.?
„Od svazu dlouhodobě nedostáváme 
efektivní služby a dostáváme se opako-
vaně do ztrát. Vedení svazu má přes Vý-
zkumný ústav včelařský v Dole monopol 
na výrobu léčiv, takže včelařům prodávají 
stále stejná léčiva, která už mnohdy ne-

fungují. A navíc se ceny léčiv každoročně 
zvedají. Stejné je to s veterinárním vyšetře-
ním včel, které si dokážeme sehnat levněji. 
O padesát procent se nám zvedly členské 
příspěvky, za které dostáváme předra-
žené služby. O dotace si dokážeme také 
požádat přímo na Ministerstvu zeměděl-
ství. Český svaz včelařů je organizace, kde 
dlouhodobě dochází ke špatnému naklá-
dání s majetkem.  V rámci republiky se od-
chody včelařských spolků ze svazu už dějí. 
Organizace odcházejí a několik už vystou-
pilo. Pokud bychom chtěli odejít ze svazu, 
museli by souhlasit všichni naši členové.  
O dalším směřování se budeme rozhodo-
vat na březnové schůzi včelařů.“

ROZDĚLENÍ PODLE OBCÍ
Lukov – 25 členů se 185 včelstvy
Kašava – 12 členů s 85 včelstvy
Vlčková – 7 členů se 70 včelstvy
Držková – 8 členů se 49 včelstvy

VÝNOSY V ROCE 2023
Produkce medu 2026 kg, průměrný vý-
nos medu na včelstvo činil 5,2 kg, což 
není ani polovina ve srovnání s před-
chozím rokem. Produkce vosku 104 kg, 
průměrný výnos 0,2 kg. V loňském roce 
včelaři odchovali 44 matek.

Te
xt

 a
 fo

to
: O

lg
a 

Sk
ov

aj
so

vá



tom, že lidská kreativita a nápaditost nezná mezí, se přesvědčili ná-
vštěvníci vyhlášeného maškarního plesu. Pořádající kašavská decho-
vá hudba Trnkovjanka, se v sobotu 2. března vrátila do Lukova potřetí.  

Letos s tématem Safari. Na parketu kulturního domu tak defilovaly masky Top 
Gun, Devadesátkoví kožkaři, Dívka v modrém a gentleman… Nejvíce, celkem 
jedenáct bylo masek skupinových – Piráti z Dřevnice, Tři mušketýři, Stonožka 
nebo Římani.

MAŠKARNÍ PLES TRNKOVJANKY 
TŘISTA NÁVŠTĚVNÍKŮ 
A NA PADESÁT ORIGINÁLNÍCH MASEK

O
„Trnkovjanku jsem založil před dvaadva-
ceti lety a dvanáct let pořádáme maš-
karní plesy. Nejprve v kašavské Orlovně 
a následně ve větším Kulturním domě 
v Lukově. Kapela má sedmnáct členů a 
velké množství podporovatelů. Jsou to 
naše ženy, přítelkyně, kamarádky. Ale 
nesmíme zapomenout i na kamará-
dy. Bez těchto lidí by se akce takového 
rozsahu nemohla uskutečnit,“ vysvětlil 
Tomáš Černoch, kapelník Trnkovjanky a 
pokračoval: „Hrajeme napříč všemi žán-
ry. Ze sedmdesáti procent hrajeme po-
pově – rockové písně. Je to Karel Gott, 
Michal David nebo třeba Metalica, a ne-
bojíme se i klasiky jako je mamba nebo 
salsa. Dechovka je samozřejmě také za-
stoupena. To pro naše skalní příznivce, 
kteří za námi kvůli dechové hudbě jezdí. 
Vždyť kdy jindy si vyzkoušet různé ta-
neční styly než na maškarním plese, kde 
je atmosféra uvolněná a vše je v rámci 
slušného chování dovoleno.“

A tak jak už to na plesech bývá, nechy-
bělo občerstvení zastoupené chlebíč-
ky, nakládaným hermelínem, sýrový-
mi talíři a chuťovkami. Pálavská vína 
byla zajištěna dvorním dodavatelem 
a zároveň podporovatelem, Martinem 
Šarmanem z Kašavy. Velký zájem byl  
o lístky do bohaté tomboly, která na-
bízela na 150 cen, z toho šest hlav- 
ních, tvořených především elektroni- 
kou a dárkovými poukazy.

První cenu v kategorii jednotlivec si 
odnesla „Tanečnice“, v kategorii dvoji-
ce Popcorni. V kategorii skupina zvítě-
zila parta z filmu „Dědictví aneb Kurva-
hošigutntág“ Cenu kapelníka převzali 
„Tři veteráni“.

„Jsem rád, že se lidé na Trnkovjanku 
naučili chodit. Bylo vidět, že si večer 
všichni užívají. Myslím, že to tu dnes 
bylo půl na půl. Půl dědiny za Rabli-

nů a půl Lukov. Chtěl bych poděkovat 
Obci Lukov za poskytnutí zázemí, kam 
se rádi vracíme. Další velké poděková-
ní patří všem našim podporovatelům. 
A co dodat? Za rok zase na viděnou!“ 
uzavřel Tomáš Černoch.
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anečníci Valašského souboru Kašava, spolu s přáteli ze souborů Vonica, Bartošova souboru, Malého Zálesí, Vizo-
vjánku či Radovanu, zahájili v sobotu 3. února společným slavnostním nástupem krojovaných v sále VÚB Lukov 
51. Valašský bál. T

VALAŠSKÝ BÁL 
SE VZPOMÍNKOU 
NA SKLADATELE BEDŘICHA SMETANU 

O předtančení se postaral pořádající 
soubor Kašava společně s taneční pří-
pravkou Mladá Kašava. Organizátoři 
měli s přípravou plné ruce práce. Bylo 
třeba nacvičit vystoupení, připravit 
kroje, zajistit pohoštění, postarat se  
o hosty, vyzdobit sál a nachystat 
bohatou tombolu. Lístek stál 10 Kč 
a vyhrát jste mohli některou ze zají-
mavých cen. Mezi deseti nejhodnot-
nějšími byl barevný televizor, hodiny 
samorost, stavební kolečka, kávovar  
a další elektronika.

„Protože máme šikovné mládežníky  
v přípravce, které říkáme Mladá Kaša-
va, tak jsme tentokrát hosty nezvali  
a udělali jsme předtančení vlastními 
silami. V průběhu večera proběhlo ně-
kolik tradičních vystoupení, jako jsou 
hry Adam a Zemákový. Samozřejmostí 
byla krátká výuka několika valašských 
figurálních tanců. Podařilo se nám za-
jistit atraktivní tombolu s více než 450 
cenami. Máme radost, že se zde objevi-
la spousta produktů vyrobených našimi 
děvčaty, za což jim patří velké poděko-
vání. Byly tu čerstvé trubičky, svatební 
koláčky a křupavý domácí chléb,“ vy-
jmenoval Ondřej Pavlištík, vedoucí ta-
neční složky VS Kašava.

Padesátý první Valašský bál byl konci-

pován jako hold jednomu z nejvýznam-
nějších českých hudebních skladatelů, 
Bedřichu Smetanovi (2. 3. 1824 – 12. 5. 
1884). Letos si připomínáme 200 let od 
jeho narození. V průběhu večera zazně-
ly jeho upravené skladby a písně. Jako 
připomínka byl vyzdoben i sál. Kdo vy-
držel do půlnoci, zažil unikátní půlnoč-
ní překvapení – krátký balet na skladbu 
Vltava. Na parketu baletili pánové ne-
jen v letech, ale i v kilech… Mohutným 
potleskem je ocenilo vděčné publikum.

Na pohoštění měli organizátoři při-
praveny tradiční valašské pochutiny – 
špek na buku, chlebíčky, talíř s klobá-

sou a sýrem, zákusky, valašské vdolky 
a několik druhů výborného vína.

„Rád bych poděkoval všem organizáto-
rům a našim podporovatelům, kteří do- 
kázali vytvořit na bále báječnou atmosféru. 
Lidé se bavili, a to je to nedůležitější. Už teď 
bych Vás chtěl všechny pozvat do Městské-
ho divadla ve Zlíně, kde se 21. dubna usku-
teční unikátní projekt. Na jednom podiu se 
poprvé v historii potkají soubory: Valašský 
soubor Kašava, Slovácký soubor Vonica  
a Bartošův soubor. V nacvičených pás-
mech se představí jednotlivé soubory  
a nebude chybět ani společné vystoupe-
ní,“ pozval Ondřej Pavlištík z VS Kašava. 
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řečtěte si neobyčejný životní příběh, při jehož čtení si nutně položíte otázku – co nutí člověka jít stále 
dál, starat se o jiné a rozdávat vlastní, často těžce nabyté zkušenosti? Co je za vší tou usilovnou pedago-
gickou a cvičitelskou činností – smysluplná práce, národní uvědomění nebo životní konání s přesahem 

do dalších generací?

VĚRA DVOŘÁČKOVÁ 
VĚCI SE NEDAJÍ DĚLAT POLOVIČATĚ

P

Osudem ročníku 1935 byla skutečnost, 
že po měšťance odcházeli někteří do 
učebních oborů ve zlínském Svitu. My, 

co jsme neměli to vedení, tak jsme šli 
rovnou do práce. Já jsem pracovala  
u klínových řemenů. Bylo mi 15 let  

a chodila jsem do práce na dvě směny. 
To se neslučovalo s mými sportovními 
zájmy – dělala jsem gymnastiku a jez-
dila na Lešné na koních. Zašla jsem na 
závodní radu ROH Svit a žádala o jednu 
směnu. To mi povolili výměnou za to, že 
povedu pionýry. Chtěli, abych si žádost 
napsala sama. Když viděli, jak píši na 
stroji (učila jsem se od 12 let), nabídli mi 
práci pro závodní radu ROH Svit. Tak za-
čala moje úřednická dráha.

Nové místo mě přinutilo vystudovat 
zlínskou Obchodní akademii. V roce 
1957 jsem nastoupila do masného 
průmyslu jako odbytářka. O masném 
průmyslu jsem nic nevěděla… byly to 
těžké roky. Mimo jiné jsem vedla svazá-
ky a převzala kulturní komisi. Novými 
věcmi, které jsem musela řešit, jsem zís-
kávala ostruhy.

Od září loňského roku se po 6 letech připravujeme na XVII. Vše- 
sokolský slet, který se uskuteční v Praze ve dnech 4. 7. – 5. 7. 2024. 

Hlavní vystoupení budou na pražském stadionu v Edenu.

Do Prahy odjíždíme v sobotu 29. 6., 
abychom se mohly zúčastnit slavnost-
ního sokolského průvodu, který začíná  
v neděli v 10.00 hod. dopoledne. Na-
vštívíme mši svatou v chrámu sv. Víta na 
Hradčanech, která se koná pro účast-
níky sokolského sletu. Pak nás čekají – 
nácvik nástupů řazení a nácviky na 
ploše, kde se secvičujeme se cvičenci 
Čech a Moravy. Je to náročné, ale vždy 
se to zvládne.

Hlavní slavnostní zahájení začíná ve 
čtvrtek 4. 7. večer. Proběhne cvičení 
věrné gardy. Svým krásným cvičením 
na písně Karla Gotta vznikne dojemný  
a silný prožitek toho, kdy starší soko-
li předávají štafetu mladším. Po nich 
cvičí ti nejmenší a postupně větší děti, 
mladí a dospělí.

V pátek 5. 7. bude odpolední cviče-
ní všech, kteří cvičili večer a někte- 
rých, kteří necvičili. Následovat bu- 
de slavnostní ukončení, které bývá 
vždy velkolepé.

Letos jsou pro ženy sestaveny dvě 
skladby. My jsme si vybraly pro nás 
vhodnější skladbu pro ženy a seniorky 
„Babí léto“. Je to cvičení s deštníkem 
na písně Heleny Vondráčkové, Judity 
Čeřovské, Petra Rezka a Jiřího Korna. 
V minulosti jsme cvičily s kužely, šátky, 
stuhami a choreografii pro tyto sklad-
by nám psala Jarina Žitná – rády na ni 
vzpomínáme. Teď secvičení převzaly 
mladší a jsou moc šikovné.

Pro tento slet jsem požádala starostu 
lukovského sokola Pavla Pekaře, aby 

objednal velkou stuhu, na které bude 
nápis – Sokol Lukov. Tato stuha bude 
s ostatními stuhami vystavena v rám- 
ci sletu a bude i dokladem, že jsme se 
všesokolského sletu 2024 zúčastnily.

Nácvik skladeb je hodně náročný jak 
na čas, tak i fyzicky a rovněž finančně. 
Lukov se pravidelně zúčastňuje všech 
sletů a dříve i spartakiád.

Rády se setkáváme, cvičíme a je nám 
spolu dobře. Chtěla bych poděkovat 
všem cvičenkám, které do toho šly,  
a také těm, kteří nás podporují.

Anna Horsáková
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V roce 1963 jsem začala pracovat ve 
výrobním oddělení masného průmys-
lu v Brně. Když jsem chtěla dělat che-
mickou technologii masnou, tak jsem 
musela mít v oboru výuční list. Zname-
nalo to vyučit se řezníkem. Pak ještě 
následovalo tříleté technické vzdělání 
– chemický technolog obor normati-
vy masného průmyslu. Jihomoravský 
průmysl masný byl hned po Škodovce 
druhý největší podnik v republice. Měli 
jsme nejvíce zaměstnanců, největší zis-
ky a také jsme zajišťovali přísun valut, 
protože jsme vyváželi do zahraničí. Byla 
jsem schopná organizátorka, a tak bylo 
jen přirozené, že mi časem generální 
ředitel masného průmyslu, Ing. Radek 
Pastor, nabídl místo v sekretariátu, kde 
jsem řídila sociální politiku. 

A tak se mi třeba v roce 1983 podařilo 
pro všechny vedoucí pracovníky zajistit 
týdenní zájezd do Paříže na mezinárod-
ní potravinářský veletrh Salima.  To bylo 
v té době něco nevídaného. Sehnala 
jsem valuty, po cestě jsme se zastavili 
na exkurzi v závodech, kam jsme něco 
dodávali. Poprvé jsme viděli děrnoštít-
kovou fakturaci potravin. Oslovila jsem 
také naše studenty, kteří studovali na 
Sorboně. Ti nás provedli kulturním cen-
trem Paříže.

Od čtyřiceti let jsem byla členkou vý-
konného výboru ČSTV (Českosloven-
ský svaz tělesné výchovy (1957–1990). 
Cvičívala jsem už jako děcko. Nejprve  
v Prštném, později ve zlínské sokolov-
ně. V patnácti jsem si udělala cvičitelský 
kurz čtvrté třídy. Od osmnácti let jsem 
byla oficiální cvičitelkou žen. V roce 
1955 jsem ještě ve Zlíně absolvovala 
svoji první okresní spartakiádu. Nacvi-
čila jsem skladby pro rodiče s dětmi  
a ženy. Spartakiáda v roce 1965 mě už 
zastihla v Brně, kde jsem se mezi léty 
1975 až 1985 podílela na spartakiádě 
jako krajská vedoucí cvičitelka. 

Rok 1985 byl úžasný. Já jsem tenkrát 
připravovala ženy. Jistě si každý rád 
vzpomene na krásnou sestavu žákyň  
v červenobílých trikotech, které cvičily na 
skladbu Poupata. Píseň zpíval tehdy vel-
mi populární Michal David. Byla to nád-
herná oslava zdraví a mládí. A já jsem si 
v tom roce 1985 dovolila něco neslýcha-
ného. Vyloučila jsem na krajské spartaki-
ádě v brněnském Králově poli v úvodu 
sovětskou hymnu a nenechala vyvěsit 

sovětské prapory…, zahrála se interna-
cionála a československá hymna. Když 
si mě výbor strany zavolal a ptal se mě, 
proč jsem změnila zavedené náležitosti, 
tak jsem odpověděla: „Doba se změnila, 
soudruhu! Dělám to zadarmo, dělám to  
s láskou a mám svoje svědomí!“ Nedo-
stala jsem vyznamenání, nejela jsem na 
zájezd pro vyznamenané, ale pro mě to 
mělo velkou cenu.

Rok 1990 byl ve znamení „Co utrhneš, 
to budeš mít!“ Cítila jsem změny v ČSTV.  
O několik měsíců později už jsem před-
sedala Tělovýchovné jednotě Julianov. 
Měli jsme stanovy a podle zákona 90  

z roku 1983 jsme byli právním subjek-
tem. V roce 1992 jsme hromadně z ČSTV 
odešli a založili Sport pro všechny, tedy 
Českou asociaci Sport pro všechny. 

Toužila jsem mít vlastní cvičební dům 
v Brně, kde by měly všechny svazy své 
zázemí. Od zrušené ČSTV jsem „vydy-
ndala“ částku 3 mil. korun a zakoupila 
velký chátrající dům v Brně na Mer-
hautově ulici. Projekt a stavební dozor 
rekonstrukce mi dělali zadarmo absol-
venti stavební fakulty. Byla tu učebna, 
posilovna, masérna, tělocvična, kance-
láře. Dělali jsme zájezdy, rehabilitace. 
Dům se pronajímal a byl soběstačný. 



Když jsem v 75 letech z Brna odchá-
zela, tak jsem do centra převáděla vel-
kou částku peněz.

Můj manžel byl o 8 let starší, a když 
jsme se v roce 2002 stěhovali do Lu-
kova, byl vážně nemocný. S Aničkou 
Horsákovou, cvičitelkou lukovských so- 
kolek, jsem se seznámila ve zlínském 
výboru asociace Sport pro všechny  
a po příchodu do Lukova jsem hned za-
čala cvičit. S děvčaty jsem absolvovala 
slety v letech 2006 a 2008.

A co mě nutí stále něco dělat? Je to 
moje letora. Nedokážu posedět, je to 
jakýsi motor – touha cítit se dobře. Ješ-
tě v 80 letech jsem se zúčastnila světo-
vé gymnastiády v Helsinkách, kdy jsem 
s velkým gymnastickým kruhem cvičila 
na skladbu, která trvala 20 minut. Hrdá 
jsem na skladbu v roce 1985, kdy jsem  
v Králově poli „ukočírovala“ spartaki-
ádní skladby s 30 tisíci cvičenci. Tehdy 
jsem si poprvé hrdě řekla „Jsem Čech!“. 

Toto uvědomění už dneska není – to 
se ztrácí tak vehementně, jako se ztrácí 
krásná čeština a úcta člověka k člověku.

Co mi Sokol a vůbec sportování dalo  
do života? Energii, kterou musíte mít. 

Vytrvalost, trpělivost a taky bolest, 
když toho bylo moc. Naučil mě, že 
to, co dělám, musím dělat pořádně. 
Sport se nedá dělat polovičatě. Buď 
tu stojku uděláte nebo ji neuděláte, 
nic mezi tím. Te
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NACVIČOVÁNÍ ŽEN NA XVII. VŠESOKOLSKÝ SLET
SKLADBA „V RYTMU SRDCE“ (Centrum volnočasových aktivit Lukov, 28. 2. 2024)
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březnu roku 2023 měla jednota celkem 31 členů a o necelý rok později již celkem 39 členů (tedy nárůst  
8 členů), kdy z tohoto počtu bylo v roce 2023 evidováno celkem 10 zletilých členů (dospělých) a v roce 2024 
již 13 zletilých členů (tedy nárůst o 3 dospělé členy). U nezletilých členů (dětí) byl nárůst o 4 členy, kdy  

v roce 2023 bylo evidováno 21 dětí (a začátkem roku 2024 již 25 dětí).

VÝROČNÍ ZPRÁVA 
T. J. SOKOL LUKOV
za rok 2023

V
Oddíl všestranného sportovního cvičení 
v roce 2023 pravidelně navštěvovalo 10 
dětí I. stupně ZŠ. Oddíl je stále zaměřen 
na všestranný tělesný rozvoj dětí mlad-
šího školního věku ve školní tělocvičně 
i mimo ni. Někteří malí sokolíci (Rianka 
Rychlá a Gabča Chudá) se zúčastnili 4. lis- 
topadu 2023 v Uh. Brodě župního pře-
boru sokolského odznaku zdatnosti – 
šplh na tyči, skákání minutu přes švi-
hadlo, sedy-lehy, skok z místa a člunko-
vý běh a reprezentovali T. J. Sokol Lukov  
a setkali se také s mladými sokolíky mimo 
jiné z Uh. Hradiště, Podolí a Uh. Brodu. 
Toto absolvovali za doprovodu cvičitel-
ky Bc. Terky Bečicové. Dále starosta T. J. 
Sokol Lukov Mgr. Pavel Pekař uskutečnil 
4. května 2023 za krásného jarního po-
časí výlet na hrad Lukov se 14 dětmi. Na 
konci školního roku dne 29. června 2023 
se uskutečnilo u sochy sv. Jana v Lukově 
společné opékání na nově vzniklém ve-
řejném ohništi, kde se hrály i různé po-
hybové hry. Tady se děti i s dospělými, 
kteří nejsou členy jednoty, maximálně 
vyblbli a vyběhali.

Oddíl latinskoamerických tanců pro děti 
měl v roce 2023 evidováno celkem 12 
členů. Převážně v přesile ženského po-
hlaví (našli se však i odvážní a šikovní 
kluci). Oddílu se naplno začala věnovat 

Andrejka Surá z Fryštáku, patřící pod 
taneční klub Fortuna Zlín (společně s ta-
nečním mistrem Radkem Felcmanem), 
která mimo jiné dne 8.12.2023 nacvičila 
s malými tanečníky kroky a choreogra-
fii na předvánočním vystoupení v Kon-
gresovém centru ve Zlíně v rámci plesu 
Tanečního klubu Fortuna Zlín. Mladí ta-
nečníci se také připravovali na další ve-
řejná vystoupení, která je budou čekat  
i v roce 2024.

V rámci jednoty si přišli na své také do-
spěláci, kteří se pravidelně v roce 2023 
scházeli ke společnému všestrannému 
cvičení a k míčovým hrám, kdy jádro to-
hoto oddílu tvoří 9 členů T. J. Sokol Lu-
kov. Každý občan Lukova, který měl zá-
jem se začít otužovat a udělat něco pro 
své zdraví, měl také možnost se přidat  
k otužileckému oddílu, kdy jeho jád-
ro tvoří zatím pouze 2 členové výboru 
jednoty (mimo jiné jednatel jednoty  
Mgr. Aleš Kinc). Tito jsou připraveni po-
moci metodicky každému, kdo by se chtěl  
v zimě ponořit do zamrzlého rybníka.

Veškeré příjmy T. J. Sokol Lukov za rok 
2023 zahrnovaly oddílové a členské 
příspěvky a dar od obce Lukov. Mezi vý-
daje jednoty v roce 2023 patřily platby 
Župě Komenského, patřící pod Českou 

obci Sokolskou, dále dalším výdajem 
jednoty byly platby tanečnímu klubu 
Fortuna Zlín, odměna lektorce všestran-
né cvičení pro děti, platby za pronájem 
tělocvičny a v neposlední řadě platby za 
zajištění valné hromady a povinný od-
běr časopisu od ČOS.

Jednota by měla výhledově v roce 2024 
pokračovat ve stávajícím trendu s hlav-
ním důrazem na tělesný rozvoj dětí 
mladšího školního věku z obce Lukov.  
Z pohledu dostupnosti je T. J. Sokol 
Lukov, hlavně díky obci Lukov, schop-
na v tomto současném formátu uspo-
kojit finančně slabé rodiny (členský 
poplatek je pro každé dítě 300 Kč na 
celý kalendářní rok) – jinými slovy kaž- 
dé dítě I. stupně ZŠ žijící v Lukově má 
v případě zájmu zajištěno, že se může 
neomezeně všestranně tělesně rozví-
jet pod odborným dohledem a v sil-
ném tradičním zázemí pod křídly Čes-
ké obce Sokolské a žádná rodina tak 
není diskriminována v tomto ohledu 
svými ekonomickými limity (nehledě 
na to, že nemusí nikam dojíždět).

Mgr. Pavel Pekař, 
starosta T. J. Sokol Lukov

Domov pro seniory Lukov, příspěvková organizace,
hledá provozovatele bufetu v prostorách zavedeného zařízení poskytující sociální služby seniorům. Jedná se o prostor  
s podlahovou plochou 103,3 m2. Bufet je kompletně vybaven (stoly, židličky, nábytek apod.). 

Podmínky:
•	minimální	otevírací	doba:	4	hodiny	denně	včetně	sobot	a	nedělí
•	prodej	pečiva,	nápojů,	cukrovinek,	ovoce,	trvanlivých	výrobků,	lahůdek,	
 zákusků, drogerie, časopisů apod.

Počátek nájmu od 1. 7. 2024.

Prostor je možné si prohlédnout po předchozí domluvě. 

Bližší informace poskytne:
Ing. Hana Zarembová, tel. 604 883 741, zarembovah@ds-lukov.cz
Ing. Aleš Vranka, tel. 734 171 941, vrankaa@ds-lukov.cz
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LUKOVSKÁ MATRIKA
Poslední rozloučení s našimi spoluobčany 
(16. 1. 2024 – 15. 3. 2024)

 Miroslav Gajdošík – 89 let  Alois Vančík – 92 let Marie Malíšková – 69 let

EXPEDIČNÍ KAMERA
14. ROČNÍK FILMŮ O CESTOVÁNÍ
11. 4. 2024 
14 |15 Baťův institut, Zlín
Více na: www.expedicnikamera.cz

MYSLIVOST A PŘÍRODA
PRODEJNÍ VÝSTAVA
13. 4. – 14. 4. 2024 
Výstaviště Kroměříž
Více na: www.dk.ub.cz

GASTRO BROD FESTIVAL 2024
20. 4. 2024
Dům kultury Uh. Brod
Více na: www.dk.ub.cz

ADRENALINE CHALLENGE ZLÍN
21. 4. 2024 od 14.30 hod.
nám. Míru Zlín
Více na: www.adrenalinchallenge.cz

FLORIA JARO 2024 
27. 4. – 1. 5. 2024
Výstaviště Kroměříž
Více na: www.dk.ub.cz

SÍŤ21 RALLYSPRINT KOPNÁ
3.–4. 5. 2024 
Slušovice a okolí 
Více na: www.rallysprintkopna.cz

KAM ZA KULTUROU A SPORTEM
VE ZLÍNSKÉM KRAJI?

CHUTĚ ZLÍNSKÉHO KRAJE
17. 5. – 18. 5. 2024
Výstaviště Kroměříž
Více na: www.vystavistekromeriz.cz

JÍZDA KRÁLŮ VLČNOV
25. 5. – 26. 5. 2024
Vlčnov
Více na: www.jizdakralu.cz

JARO NA DĚDINĚ
25. 5. 2024 od 9.00 hod.
Valašské muzeum v přírodě,
Valašská dědina
Rožnov pod Radhoštěm
Více na: www.nmvp.cz

64. ZLÍN FILM FESTIVAL 2024
30. 5. – 5. 6. 2024
Zlín
Více na: www.zlinfest.cz

SRAZ US CARS
31. 5. – 2. 6. 2024
Kemp Ranč Bystřička
Více na: www.kemp-bystricka.cz

AKCENT
& ŠRAML CLASSIC ROCK
1. 6. 2024
Výletiště Ostrata
Více na:  Ostratský Pivní Festival

FLORIA JARO 2024 – ii. ČÁST
4. 5. – 8. 5. 2024
Výstaviště Kroměříž
Více na: www.vystavistekromeriz.cz

XX. SLOVÁCKÝ OKRUH
4. 5. – 5. 5. 2024
Staré Město
Více na: www.slovackyokruh.cz

ZLIN DESIGN WEEK
8.–14. 5. 2024
Zlín 
Více na: www.zlindesignweek.com

VLASTA REDL S KAPELOU
15. 5. 2024 od 19.00 hod.
Dům kultury Vsetín 
Více na: www.dkvsetin.cz

FRYŠTÁCKÝ MALÝ SVĚT
ALTERNATIVNÍ FESTIVAL
18. 5. 2024 od 16.00 hod.
Stodola farního dvora
Fryšták
Více na: www.malysvet.info

JÍZDA KRÁLŮ KUNOVICE
17. 5. – 19. 5. 2024
Kunovice a okolí
Více na: www.jizdakralukunovice.cz

Děkujeme všem, kteří se přišli rozloučit  

s panem Aloisem Vančíkem na jeho poslední cestě.
Za tichou vzpomínku, modlitbu a květinové dary děkuje rodina Zálešákova a Vančíkova.



V sobotu 10. února sbor dobrovolných hasičů, za podpory Obce 
Lukov, uspořádal tradiční Lukovský fašank, který měl po celý 
den zázemí ve víceúčelové budově.

Průvod masek, za hudebního doprovodu Lukáše Chromka (akor-
deón) a Tomáše Přívary (buben), prošel ulicemi Lukova. Letošní 
okruh byl oproti minulým letům prodloužen o ulice Hradská VII 
a Hradská V. 

Jako každý rok, tak i letos, se v průvodu objevila spousta no-
vých postav. Letos to byli například rádcové X a Y z králov-
ství Jindřicha Spravedlivého a Dobromysla Veselého, Mexi-
čan, který občas „zabrnkal“ k tanci, králící z klobouku – Bob  
a Bobek i třeba starý archeolog.  Po celou dobu průvodu bylo 
slunečné, téměř jarní počasí.

Ve vestibulu VÚB byly k zakoupení zabijačkové speciality. Od 
15.00 hod. zahrál k dobré náladě Šraml Classic Rock.

LUKOVSKÝ FAŠANK 2024




